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"Zoplešiva, saj |e nocoj so-
botni večer in jutri dan brez-
delja...«

Berite našo fotorepcriažo iz
študentskega naselja na tretji
strani, ki nosi naslov »V so-
boto zvečer«.

NEDlSCiPLINIRANOST NEKATERIH BRIGADIRJEV l i PRAVNIŠKE
ŠDB »TONE TOMŠIČ« JE POVZROČILA, DA SE JE ZNAŠLA """

Briaadna enotnost
na razpotju

O brigadi študentov prava »Tone Toni-
šič«, ki je letos julija gradila cesto v Ja-
kobskem dolu pri Mariboru, krožijo med
študenti različne govorice. Vendar razen
tega. da so štirje brigadirji predčasno de-
monstrativno zapustili brigadni kolektiv.
ni javnost vedela ničesar določenega o do-
godkih v pravniški brigadi. Zato so se bri-
gadirji pred nedavnim sestali, da bi razči-
stili sporne stvari in izrekli o njih zadnjo
besedo. Sklepe, ki so jih "Sprejeli, objavlja-
mo na drugi strani.

Takoj v začetku lahko poudarimo, da
govorice, čeprav močno pretirane, niso bi-
le brez osnove V notranjem življenju bri-
gade je resnično zaškripalo, čeprav je v re-
du izpolnila delovne obveznosti.

Pijančevanja in izgredi nekaterih briga-
dirjev, izrekanja kazni in vprašanje brigad-
ne enotnosti, so bili najakutnejši proble-
mi na dnevnem redu brigadnih konferene
in sestankov Zveze komunistov v Jakob-
skem dolu in o katerih se je bilo treba po-
novno pogovoriti na fakulteti.

Omeniti velja še pomanjkljive pnprave
pri formiranju brigade, česar je kriv tudi
Fakultetni odbor pravne fakultete, ki bri-
gadi ni posvetil dovolj skrbi. Tudi težave
na trasi moramo omeniti. "Podjetje za niz-
ke gradnje »Nigrad« iz Maribora je bilo
na gradnjo ceste pomanjkljivo pripravlje-
no. Tako so brigadirji prvi teden oprav-
IjaJi na delovišču nepomembna dela, kar
je vplivalo na manjši delovni poiet.

PIJANČEVANJE 1N IZGREDI so nale-
teli na odločno obsodbo brigadnega kolek-
tiva. Prvi incident so zabeležili 4. julija,
ko se je skupina brigadirjev napila. Pri
tem ne kaže prezreti, da je bil med njimi
tudi predsednik brigadne konference A. P.

Opozorilo, ki ga je izrekla buigadna kon-
ferenca ob prvem pijančevanju, ni zaleglo.
Neljubi dogodki, ki so se ponovili 22. julija,
so izzvali še odločnejše reagiranje briga-
dirjev, pri čemer so se še bolj zaostrila na-
sprotja med kršitelji discipline in brigadir-
ji, ki so njihova dejanja najbolj odločno
odklonili.

»Vzorniki« dneva so bili brigadni eko-
nom J. S.in kulturni referent J. N., obapre-
cej vinjena, in ponovno A. P., ki so v kas-
nih večfrn-.h urah povzročali nemir v žen-
ski sp••' -:"i. Nasproti kolegom, ki so jih
prišli c minjat, so se vedli netovariško.
Toda '.vc. 2, da se zlasti A. P. ni mogel spri-
jaznifi z odločnim nastopom dežurnega
brigadirja, saj ga je naslednji dan, ko se
ta ni mtel z njim »pomeniti«, žaljivo iz-
zival. Pi .v tako je pokazal A.P. svojstven
način razpravljanja, ko je hotei fizično ob-
računati s sekretarjem brigadnega aktiva
ZK R.K. zaradi tega, ker naj bi bil le-ta
kriv, da kroži o njem med brigadirji govo-
rica, ki ni bila resnična.

Sklicanje brigadne konference je bilo
nujno. Najprej se je sestal brigadni aktiv
ZK, ki je sklenil na brigadni konferenci
predlagati izključitev A. P., za ekonoma in
ea kulturnega referenta pa so nameravali
komunisti predlagati ukor.

PETA BRIGADNA KONFERENCA briga-
de »Tone Tomšič« je bila potrdilo dejan-
skih razmer v kolektivu.

Po podrobni obrazložitvi dogodkov v žen-
ski spalnici, dogodkov naslednjih dni in
po izjavi enega izmed obravnavandh briga-
dirjev, da se čutijo krive, je sekretar akti-
va ZK pojasnil stališče, ki so ga zavzeli ko-
munisti do omenjenih izpadov in kot bri-
gadir predlagal kazni. Pri tem je poudaril,
da je kompetehtna za določanje kazni sa-
mo brigadna konferenca, ne pa aktiv ZK.

Nato so brigadirji glasovali. A. P. so za-

radi neprimernega vedenja izključili iz bri-
gade, ekonoma in kulturnega referenta pa
so kaznovali z ukorom.

Če bi pričakovali, da je bila teda> zade-
va kaznovanja treh brdgadirjev na osnovi
demokratično sprejetega sklepa končana,
bi se krepko' ušteli. Gotovo nam takšno
nevzdržno atmosfero, kakršna je zavlada-
la med brigadirji po glasovanju, redko-
kdaj razkrijejo zapisniki brigadirskih se-
stankov.

Nekateri brigadirji so namreč smatra-
Ji, da je bilo glasovanje nepravilno, češ
da so ga komunisti vnaprej pripravili.
Vroča kri se je še bolj razgrela po izjavi
članice aktiva ZK, da je bila po sklepu,
ki ga je sprejel aktiv, prisiljena glasovati
za izključitev A. P.(!)

Brigadirji so žahtevali ponovno, — taj-
no glasovanje. Zaman je bilo prepričeva-
nje nekaterih tovarišev, da so bile kazni,
ki so jih predlagali komunisti, -samo pred-
logi, o katerih naj bi odločila vsa brigada
in zaman je bila grožnja novega predsed-
nka brigadne konference, da bo odstopil,
če bo brigada ponovno glasovala. Da je
bilo nesoglasje popolno, je skupina briga-
dirjev zagrozila z odhodom iz brigade, če
bo A. P. izključen*!).

Da bi zadostil principu demokratičnosti,
je bil tudi komandant brigade za ponovno
glasovanje, s katerim naj bi brigadirji od-
ločili, ali naj bi še erikrat tajno glasovali
o kaznih.(l)

Tedaj so v znak protesta proti ponov-
nemu glasovanju o že sprejetem sklepu za-
pustili brigadno konferenco in odpotovaii
domov štirje brigadirji.

Brigada sicer ni ponovno glasovaia o
kaznih, pač pa so vsi brigadirji vazen
osmih, ki so bili proti temii, da bi odšla
brigada naslednji dan na traso, glasovali
za brigadno enotnost.

PRI KRITIČNI PRESOJI E>OGODKOV
v pravniški brigadi moramo predvsem

opozonti na odločno reagiranje brigadir-
jev na pijančevanja. Bodimo odkriti: bri-
gadirji navadno ne nastopajo tako odloč-
no zoper negativne izpade, kot so nasto-
pili v brigadi »Tone Iomšič«. Toda, če opo-
zorimo na zdrav odnos brigade do nega-
tlvnih pojavov v svoji sredi, se hkrati ne
moremo izogniti ugotovitvi, da je bil bri-
gadni kolektiv takrat, ko je bilo treba kriv-
oe glasno obsoditi in jim izrečf kaznl, v
svoji odločnosti nedosleden. Mar niso bili
primeri pijančevanja in izgredov dovolj
vpijoči in zreli za enotno obsodbo, ne da
bi se bilo treba pri tem spuščati v spor o

Jesenske študentske
prireditve

§§ Kmalu bodo minila tri leta, oškar

B smo slouenski Mudentje zadnjič imeli

j priliko seznaniH se z amaterskimi

| um&tniškimi prizadevanji študentov iz

| drugih jugosluoanskih univerzitetnih

H eerttrov. Zaradi tega časovnega razma-
1 ka lahko še topleje ocenimo potrebrio
1 in koristno letošnjo pobudo Ijubljan-
I skega Akademika, ki se je že spomladl
J odločil prirediti v Ljubljani študent-
t§ ske jesemke prireditve.

I Ta torek zvečer je bila v Mestnem
jj gledališču prva, otvoritvena predstava
1 letošnjih prireditev, ki jo je za liub-
jj Ijansko Mudentsko publiko pripravil
[ ŠKUD »Branko Krsmanovič« iz Beo-
I grada. V naslednjih sedmih dneh pa

se bo v dvorani Slovenske filharmoni-
je, v kinu Union, v Trbovljah, v Ijub-
Ijanski Drami in v Tržiču zvrstilo še
devet priznanih študentovskih kultur-
no-umetniških skupin. Nastap vsake od
teh skupin, ki je najbolj kvaliteten
predstavnik posameznih jugoslavanskih
Uudentovskih društev, bo za naše gle-
dalce posebno uvietniško doživetje.

Obenem pa je ob tej priliki Akade-
mik povaibil v Ljubljano tudi pred-
stavnike vseh študentovskih kulturno-
umetni&kih društev in urednike kul-
turnih rubrik štud&ntskih listov na
razgovore, v katerih bodo obravnavali
nekaiera vprašanja sodelovanja med
društvi in nadaljnje kvaUtetne rasti
študentovske kutturne defavnostt.

demokratičnosti glasovanja, ker so komu«
niti občutku, da so hoteli nekateri briga«
dirji diskreditirati pravilno stališče k<*
munistov. Mimo tega pa je šlo tudi za n*»
poznavanje načela demokratičnega centrar
lizma, po katerem so članl ZK dolžni za»
govarjati sklepe, ki jih sprejmejo v organi«
zaciji.

Toda enotnost in odgovornost brigade se
je še enkrat kalila in slabo prekalila na-
slednji dan, ko je kolektiv dovolil, da J«
A. P. ostal v bnigadi. Ce še tako vneto išč«.
mo opravičilo vodstva brigade in samih
brigadlrjev, da so to dovolili samo zato, da
bi nekaj dni pred zaključkom delovn«
akcije ohrarvili brigadno enotnost (kaki
no?) na račun brigadirja, ki je ob začetiku
izjavil, da se bo napil, kolikor in kadar s*
bo hotel, potem s tem opravičilom ne mo-
remo soglašati in ga lahko samo obsodt
mo. Ob tem se še posebej zastavlja odgo-
vornost štaba brigade, zlasti komandanta
in članov aktiva ZK za stanje, v katerega
je zašla brigada. In če smo v kritični pre-
soji pravniške brigade dosledni, tudi ne
moremo mimo neumestnega posredovanja
sekretarja Občinskega odbora SZDL Ma-
ribor-Center, naj bi A. P. ostal v brigadl
zaradi tega, da bi brigadirji preostale dnl
uspešno delali! Vprašujemo se, kako je
moglo vodstvo brigade pritrditi takšnemu
predlogu? Kje je ostalo mnenje komuni«
stov?

In nazadnje: odhod štirih brigadirjev je
mučno in nevzpodbudno vplival na briga-
do. Sklep teh tovarišev je bil prenagljen
in z ozirorn na situacijo, ko je bila bri-
gadna enotnost na razpotju, nepravilen, pa
čeprav razumemo, da so odšli domov zara-
di neodgovornega odnosa brigadirjev do
kaznovanja. še posebej ni bil na mestu od-

•hod sekretarja brigadnega aktiva ZK R. K.,
zaradi česar ga je osnovna organizacija po-
klicala na odgovornost, pri čemer pa ne
moremo zanikatd njegovega pozitivnega de-
lovanja pri urejanju brigadnih problemov.

Pred osnovno organizacijo so se zagovar«
jali tudi ostali komunisti, ki na konferen-
oi niso odločno podpirali stališča ZK in
ki se niso zavzemali za rešitev brigadn«
enotnosfci.

Drago MirošiS



0 ,,razpravah" in razpravah
Ce naj fakultetna konferenca ZK v re-

gnici pomeni obračun dela v preteklem
letu, če naj pokaže vse dobro in uspelo
in poišče vzroke za neuspehe, bi morala
biti predvsem razprava dovolj konkretna,
odkrita in plodna, da bi razjasnila in na-
kazala rešitve za vsa pereča vprašanja.
Vendar se diskusija, ki bi sicer morala
predstavljati težišče dela konference, če-
sto sprevrže v jalovo obravnavanje pro-
blemov, ki so za fakulteto ali povsem
neznačilni ali pa so bili že prej razjas-
njeni. S teh vidikov bomo tudi primerja-
li konferenco ZK na FilozofSki fakulteti
in na Fakulteti za strojništvo.

Razpravo na Filozofski fakulteti bi lah-
ko označili kot enostransko. Ves čas se je
diskusija vrtela okoli istega vprašanja,
kot da bi edini problem, ki ga je na
tej fakulteti treba rešiti, bilo vprašanje
pedagoške in znanstvene usmerjenosti fa-
kultete. Izognila pa se je razprava vrsti
drugih nič manj važnih in rešitve potreb-
nih vprašanj. Referat je le preveč pogu-
mno poudarjal nekakšno »monolitnost«
članov ZK. Povsem upravičeno se je ob
to dozdevno »monolitnost« obregnil neki
diskutant, ki je omenil, da je pokazatelj
te »monolitnosti« verjetno že udeležba
članov ZK na konferenci, ki je komaj
dosegla sklepčnost.

Morda je značilno za vse konference
na Filozofski fakulteti, da so nekatere
diskusije pravi »filozofski traktati«. Ne-
kateri mislijo, da je o nekem preprostem
življenjskem vprašanju treba govoriti ta-
ko abstraktno, da tako razpravo lahko le
redki razumejo.

Strojniki so na svoji konferenci obrav-
navali dosti ve6 in bolj zanimivih vpra-
šanj: udeležba študentov pri samouprav-
ljanju v raznih fakultetnih organih, kri-
tična ocena vloge komunistov v organih
samoupravljanja po letnikih, vloga svetov
letnikov, dostikrat nejasni odnosi tned
Zvezo študentov in sveti letnikov in po-
manjkljiva povezava med njimi. Tudi
strojniki pa se pri obravnavanju ne-
katerih vprašanj niso znali izogniti pre-
splošnim diskusi,jam, ki niso z ničemer
prispevale k tehtnosti konference. To ve-
lja zlasti za vprašanje idejne vzgoje čla-
nov. ZK. Vendar so strojniki bili zelo
konkretni in pogumni, ko so govorili o
odnosu študentov do študijskih obvezno-
sti. Odkrito so nastopili proti raznim po-
javom prepisovanja na pismenih izpitih
in iskanja raznih študijskih olajšav. če-
prav vprašanje »študijske etike« ni po-
membno samo za strojnike, na konf>ren-
ci ZK na Filozofski o tem sploh ni bilo
govora.

Zanimiva je bila tudi diskusija strojni-
kov o odnosu študentov do kulture. Po-
zitivno ocenimo lahko zlasti poskus, da
bi našli vzroke za to, da so mnogi naši
študentje indiferentni do idejnih in kul-
turnih problemov našega časa. V zvezi s
tem je bilo zanimivo vprašanje, kaj je
na tem področju prispevala študijska re-
forma.

Vendar bi lahko očitali konferenci

strojnikov to, da je diskutiralo le majhno
število komunistov, tako da smo nehote
dobili vtis, kot da je bila večina teh disku-
sij pripravljenih že vnaprej.

Kljub živahnosti nekaterih diskusij je
konferenca ZK na Filozofski fakulteti po
vsebinski plati vendarle zaostajala za
strojniško konferenco. Kot primer za ta-
ko oceno naj navedemo, da je bilo lan-
sko leto na filozofski fakulteti eno naj-
pomembnejših vprašanj, s katerimi se je
ukvarjala Zveza študentov in Zveza eko-
nomistov, ravno izvedba novega načina
sprejemanja v študentske domove. O
vseh pomanjkljivostih, ki jih je takrat
pokazal novi sistem, o tem, koliko je
osrednja sprejcmna komisija tudi v re-
snici upoštevala mnenja letnikov in o tem,
kako naj se letos lotimo vprašanja spre-
jemanja, na konferenci sploh ni bilo go-
vora. Isto lahko očitamo tudi skupščini
Zveze študentov prava. Ce za konferenco
ZK Strojne fakultete lahko rečemo, da je
v neki meri realno ocenila svoje proble-
me in nakazala tudi rešitev zanje, pa te-
ga za konferenco Filozofske fakultete ne
moremo trditi. Ce bi moral Fakultetni
komite delati po smernicah, ki jih je
konferenca nakazala, potem sploh ne bi
ničesar delal, ker takih smernic konfe-
renca ni dala.

Mat

Sklepi sestanka brigadirjev in FO
Na sestanku brigaddrjev pravne fa-

kultete in fakultetnega odbora ZŠJ, dne
25. oktobra 1963, so otaravnavali disci-
plinska vprašanja v brigadi »Tone Tom-
šič«.

Zaradi tehničnih težav niso sestaniku
prisostvovali brigadirji - srednješolci iz
Splita, Lendave, Jakobsikega dola in Ma-
ribora.

1. Kazen izkijučitve je bila pravilna in
jo kljub nadaljnjim dogodkom v brigadi
smatramo za veljavno, zato se izključene-
mu brigada ne prizna.

2. Aktiv ZK v brigadi je s tem, da se
je pred brigadno konferenco dogovoril za
enotoo sitališče, ravnal v skladu s statu-
tom ZKJ in ni kršil demokratičnosti po-
sitopika.

3. Štirje briga&irji, k>i so zapustili bri-
gado, so se na brigadni konferenci borili
za pravilna stališoa, vendar je bila nji-
hova reaikcija z odhodom iz brigads po-
polnoma nepravilna in jo absojamo. Upo-
števati pa je treba, da so bili dobri bri-
gadirji, da so bili prvič v b.igad. i.i da
so biii zato še toliiko bolj razocaran. nad
popustljivim in neodločnim stslščor^ de-
la brigade do obravnavanih presitpkov.
V sikladu s pa-avilnikom o ŠDB, ,«e j ;m
brigadia zaradi samovoljnega odhoda ne
prizna. •

4. Njihova obvestila, ki so jiii dili po
odhodu iz brigade občiniskemu komiteju
ZMS Maribor-Center in univeir/Jtetaemu
odboru ZŠJ, so bila v oceni disnpilins in
obsega pijančevanja v brigadi močno pre-
tirana. S tem je bila javnost napačno in-
formirana in je bila povzročena ugledu
brigade in Zveze študerttov naše fakultete
neuitemeljena škoda.

5. Smatramo, da je bila incervencija se-
kretarja občinskega odbora SZDL Mari-
bor-Center, ki je preprečila izvršitev si-cle-
pa brigadne konlerence o iziključi-tvi, ne-
pravilna in neumesina. V sit-uacdji, ki je
s tem nastala in pa, ker je bilo treba ti-
stih neikaj dni do konca brigade delati
dopoldne in popoldne, pod vtisom sikop-
skega pcntresa itd., pa dejansko ni biio več
primerno niti možno p.movno ra^pravlja-
nje o vsej zadevi. Tako komandantu res
nd ostalo drugega, kot da ie na posebnem
sestanku brigadirjev, ki je bil sldican na
zahtevo seikretarja občinskega odbora
SZDL, podprl njegov prediog, naj brigada
ostane enotnar čeprav jc bi! ta predlog ze-
lo zapleteno formuiiran in ni bilo vsem
jasno, ali glaisujejo za enotnost brigade
ali za to. da izî îMoeni brig3'Mr ostane v
br^adi.

6. O odgavornocci vseh prizadejih bri-
gadirjev kot člsnov Zveze štude^tov naj
rpspravTaio 1 '̂niki.

Sestanek skopskih
šfudentov

23. oktobra so imeli skopski štu-
dcntje- ki letos študirajo v Ljubljani,
skupni sestanek, na katerem so raz-
pravljali o vseh problemih študija in
življenja v novih pogojih.

Glavni problem, ki so ga na sestan-
ku najbolj na široko obravnavali, je
problem materialnih sredstcv. Ljub-
ljanska univerza je skopskim študen-
tom podelila 103 štipendije. Raeunali
so, rla borio štipendije lahko podel.ie-
ne že do 1. novembra. stvar pn se je
zavleki«

Drug problem so stanovanja. Zlasti
je ta nroblem težak za študente niž-
jih letnikov, ki so jih namestili v spal-
nice s 40 posteljami.

Na.jtra.jne.jša težava pa je za skop-
ske študente študij po drugačmh uč-
nih proicramih. Skoro vsi študentW ki
vmsuje.io viš.ie letnike. imajo manj iz-
nitov kot njihovi l.jubl.janski kolegi.
S^»'l.°nt; »^^talurgije. ki letos vpisnje-
jo 3. letivU. imajo npr. 8 do 10 izpitov
rmni ko< mM alurgi IjubHanskeffa tret-
jeca letnika. I/pite iz pre*T«nf5h Jpt bodo
opravili pri svo.iih profesoHib na koncu
št»di.ia pa hodo prejeli diplomo ljub-
l.tanske univerze.

M. C.

CLOVEK ZA SODOM
Ljubljana, v oktobru 1963. Mrzlo, megleno jutro. Greš

po novi, ravnokar zgrajeni cesti skozi središče mesta.
Mudi se ti na predavanje, hitiš in mimogrede preklinjaš
tnraz. Nenadoma ti vzbudi pozornost glas, ki prihaja čd
nekod, nekako iz višine tvojih kolen. Ozreš se in zagledaš
pred vežnimi vrati na pločniku dva velika soda za smeti,
med njima pa sedi. na tleh človek in nekaj nerazločno
govori. človek je slabo oblečen, raztrgan, umazan, zane-
marjen; v prvem hipu se ti zazdi, da je pijan, odvrneš
se od njega in hočeš iti dalje. Tedaj človek potegne
rokav suknjiča navzgor: prikaže se zakrnela in pohab-
Ijena roka, velika kot roka dvanajstletnega otroka, spa-
čena in vsa rdeča od mraza.

Vse to se zgodi precej hitro, tako da si že precej
daleč mimo, preden ti sploh pride do zavesti to, kar si
videl. Takrat šele ugototnš, da je človek invalid in da
berači. Pri tem te obidejo najrazličnejši občutki, od od-
pora do njegove zanemarjene pojave, do usmiljenja, ker
sedi zunuj v tem mrazu. Zaveš se teh občutkov, se ozmer-
jaš s sentimentalnim humanistom in jih preženeš, potem
pa pričneš — nekoliko pozno seveda — bolj resno pre-
mišljati o tem, kar *si videl.

Najprej ugotoviš, da te * je sram pred samim seboj,
ker si prišel v situacijo, v kateri bi očividno moral nekaj
storiti, pa nisi načesar. Seveda ti ni jasno, kaj bi
bil moral storiti, Ali naj bi mu dal stotaka ali dva?
Morda se ti zdi, da je dajanje miloščine dejanje, ki poni-
zuje tistega, ki miloščino sprejema in tistega, ki jo daje.
Ne glede na to pa se zavedaš, da mu nikdar ne bi dal
toliko, da bi s tem kakorkoli resneje ogrozil udobnost
svoje materialne eksistence Zato tvoja -miloščina ne bi
tmela nikakega bistvenega vpliva na njegovo nadaljnje
življenje; z njo bi se morda znebil občutka odgovornosti,
se opravičil pred samim seboj in morda sprejel njegovo
zahvalo, ki bi še utrdila tvoje zadnvnljstvo nad ravno-
kar potrjeno neoporečno čistostjo tvoje vesti.
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V tej situaciji torej nikakor ne bi bilo prav dati milo-
ščino; zdaj, ko mu je nisi dal, pa se le ne moreš znebiti
sramu in občutka, da je bil ta izhod morda še bolj na-
flflčen. Tak zaključek razmišljanja ti je neprijeten, ker
tt ni pakazal nobene prave rešitve. Zato pošlješ svoje
misli drngam. Spomniš se, da je človek za sodom prav-
zaprav invalid in da kot tak nikakor ne sodi na cesto.
Saj imamo v naši družbi ustanove ki bi morale poskrbeti
zanj: zavod za socialno zavarovanje, zdravstveno službo,
zavode za rehabilitacijo invalidov •..

Vzbudi se ti pravična jeza na vodilne tovariše v teh
ustanovah in morda se ti celo zazdi, da bi jih bilo treba
poklicati na odgovornost. Vendar se takoj zaveš, da jim
delaš hudo krivico; saj po vsej verjetnosti niso videli
človeka za sodom, niti slišali o njem; če pa jih nihče ne
opozori nanj, res ne morejo poskrbeti zanj. Nato pomisliš,
da je bil mož za sodom najbrze res pijan in da sploh ni
beračil ali pa da je bilo vse skupaj samo osamljen,
izreden primer, ob katerem si je popolnoma slučajno
obtolkla kolena ravmo tvoja čista vest. Vendar se zaveš,
da vsa stvar le ni tako slučajna. Spomniš se moža, ki je
pred kratkim, ko sta stala s prijatetjem na cesti, prikrev-
sal s palico k vama in vaju prosil »za majhno pomoč«-
Spomin ti brz postreše še s sliko starejše, kmečko oble-
čene ženske, ki je v menzi pristopila k tvoji mizi in se
molče priklonila, ti pa si z delom zavesti, ki se ravno
takrat ni udeleževal debate, ugibal, kaj neki bi rada
prodala iz tistega cekarja, ki ga je nosila pod pazduho;
ko pa se je obrnila in pri sosednjih mizah ponovila isti
postopek, ti je šele postalo jasno, da šenska berači.

Potem se spomniš še na vse tiste Ijudi, ki hodijo po
stanovanjskih blokih od vrat do vrat in prosijo »za
majhno pomoč«, in mož za sodom, ki si ga prej imel za
popolnoma osamljen pojav, se ti prične v podzavesti raz-
ra&čati v vedno bolj grotesken simbol. Zazdi se ti, da
vsi U pojavi, ki jih zadnje čase opažaš kar neprijeino
pogosto, nikakor ne sodijo v družbo. ki se ze oaemnajst
let ukvarja z graditvijo socializma in ki je kot temelj
svojega osnovnega pravnega akta postavila človeka z vse-

mi njegovimi pravicami. KakSne pravice pa ima človek
za sodom?

V tem razmišljanju seveda nisi zanemaril možnosti,
da so ti Ijudje morda delomrzneži in pijanci in da zaradi
takih ali drugačnih razlogov ne zaslužijo nikake družbene
podpore. Vendar se spominjaš, da si pri beračenju opazil
večinoma starejše Ijudi in invalide, ki se ne morejo vzdr-
ževati samt in ki po vsej verjetnosti živijo v neurejenih
družinskih razmerah. Nato se po precej preprostih misel-
nih zvezah spomniš na kuloarska govoričenja o višini
osebnih dohodkov nekaterih Ijudi na Slovenskem, obenem
pa se ti zahoče, da bi v Uradnem listu poiskal veljavne
določbe zakonov o minimalnih pokojninah in invalidninah.
Iz samega pripovedovanja se ti zdi razpon med njimi
kar pošastno velik, posebno še takrat, ko na hitro pre-
računaš, koliko sam porabiš na mesec za ne preveč raz-
košno študentsko življenie. Nato se spomniš nekaterih
poslopij, v katerih so spravljeni pod streho domovi one-
mogiih in na misel ti pridejo ne ravno idilične razmere,
ki baje vladajo v njih. Spomin ti postreže še s sliko sta-
novanjske hiše, ki si jo opazil na zadnjem. sprehodu skosi
predmestje in ki se ti ni zdela primerna niti za kolikor
toliko spodoben hlev, potem pa mtsli uidejo na bleščečo
silhueto Metalke in na petnajst ali koliko že nadstropij
novega Leva ...

Tako se ti predejo misli; spet sabredeš v pravično
jezo in sam pri sebi skleneš, da se boš resneje pozanimal
za sistem druzbene delitve in za odgovornost v zvezi z
njim. Tedaj pa se ti zazdi, da imajo vse tvoje, sicer
popolnoma pravilne družbeno-kritične misli, nekam čudno
osadje. Zaveš se, da si v toku svojega razmišljanja molče,
a uspešno umaknil samega sebe iz območja odgovornosti
in. da so tvoja humanistična prizademnja izvirala poleg
drugega tudi iz želje. da bi se opravičil pred samim
seboj in nato v miru uzival udobnost svojega ne presla-
bega materialnega položaja brez neprijetnih ugrizov vesti,
ob čemer bi ti bilo dano še zadovoljstvo nad prodornostjo
lastnega kritičnega uma. Zdaj pa spoznaš, da bi bilo le
prevoceni, če bi poskušal sebe oprati s tem, da bi vso
odpovornost zvrnil na nekoliko abstraktni pojem družbe,
kakršnega si uporabljal v tem razmišljanju, in s tem
konfial vso stvar.

Tako si moraš priznati — čeprav z občutkom nelagod-
nosti in odpora — da v dialogu s samim seboj nisi našel
izhoda; dobro pa se zavedaš, da boš moral ta dinlog
končati in si ustvariti neko stališče-

,Kako boš torej nadaljeval? D. D.
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»Hudiča, v ponedeljek kolokvij, pa
še popoldne predavanja.«

Vsi so prihaj&li... Za sto dinarjev se
na sobotnem plesu v Naselju dodobra
naplešeš in nagledaš. Tam na desni pri
vhodu je garderoba in fanta, ki stojita
za pultori, sprejemata vsak teden de-
belejše plašče. Seveda pa noge na sliki
nim.ajo nikakršne zveze z bližajočo se

zitno...

Ena, dve, tri, štiri in že vam zapoje
Mih a Jazbinšek (dobri znanci mu pra-
vijo tudi Jazz-bec, skovano iz priimka).
Letošnji ansambel Albatros navdušuje
tudi najbolj cinične ocenjevalce zabav-

ne glasbe.

V soboto
zvecer

žejd, ah, žeja, to je res najhujše,
žeja

»Fantje, kaj nič ne plešete?«
»Pozneje, pozneje ...«
»Nič ne pijete?«
»Bomo .., pozneje!« »Meni pa, hk, prosim, hk, iahko

pomagate, hk, domov hk, hk!«

»Smem prositi za ples?«
Deklica je vstala in po-

mislila: »Sajzato sem pri.
šla v Naselje!«

1'otetn pride še slovo. Nadobudni osvajalec si ga je zamislil kar na štirih kolesih.
Zaradi tega posnetka je naš fotoreporter tekel po naselju kot divji zajec, lastnik

»fičota«, ki smo ga zalotili p r i d e l u , p a z a njim.

Tako je bilo po sili razmer tudi reportaže konec.



PROBLEM,
ki še vedno ni

REŠENMatematika je v glavnem problem
na vseh šolah, od osnovnih do fakul-
tet. Na Višji ekonomsko komercialni
šoli je ta problem še bolj viden zara-
di tega, ker odločilno vpliva na uspeh
študentov.

Matematika je vzrok, da je odsto-
tek vpisanih v drugi letnik tako ni-
zek. Zaradi nje ni opravilo pogojev v
preteklem letu 56% študentov. Onjej
so razpravljali tudi na tretji skupščini
VEKŠ, vendar na sami skupščini raz-
prava. ni prinesla plodnejših rezulta-
tov. Predavatelj matematike je dejal,
da je pogoj za vpis v III. semester
preoster, da so predavanja preveč str-
njena in da je mnogo študentov, ki ni-
so obiskovali predavanj, res padlo, ven-
dar pa so tisti, ki so hodili na preda-
vanja, v večini opravili izpit. Razen te-
ga je navedel še dejstvo. da je dal
študentom okrog dvesto nalog, ki pa
jih študentje niso predelali. Dejal je

HALO,
35-96

Slušalko je dvignil upravnik Za-
druge študentov in dijakov, Viodo
Vrtovec-Dado, in se s svojim značil-
nim glasom javil: 35-96. Navadil se
]e odgovarjati samo v številkah.

Zadruga, ki je neke vrste servis
20 opravljanje najrazličnejših del,
pcsluje že dve leti in si je v tem
času pridobila lepo število stfrank
med študenti in tistimi, ki usluge
potrebujejo. Vendar bi promet bil
lahko še večji, če bi Zadruga raz-
poJagafa z nekaj osnovnimi stvar-
mi, kot so prevozna sredstva, orod-
je in drugi delovni pripomočki.

Odgovor na pogostno vprašanje »Ali je
kaj dela?« ni vedno pozitiven. Včasih ni
študentov, drugič nt dela, zgodi pa se, da
ni enega in ne drugega. Dado je povedal,
da je največje povpraševanje po delu v
poletnih mesecih. Zaposlitve so pa najraz-
ličnejše: zemeljska dela za zgradbe, obde-
lovanje vrlov, pomoč obrtnikom in drugo.
Po večini so to nestrokovna dela. Podjetja
se obračajo na študentsko zadrugo za po-
moč pri težaških delih in tam, kjer potre-
bujejo pomoč le za krajši čas. Včasih se
tu oglasijo tudi študentje in dijaki, ki po-
trebujejo ali bi pa bili pripravljeni dajati
inštrukcije, toda ta »panoga« za sedaj še
ne cvete.

Studentom včasih ni jasno, zakaj Za-
druga od dohodkov zadrži deset odstotkoo
in s tem niso zadovoljni. Vedeti je pač
treba, da je nekaj sredstev potrebnih za
samostojno poslovanje. če se sgodi, da ne
dobijo študentje takoj po opravljenem de-
lu izplačanih honorarjev, je to zaradi tega,
ker podjetja ne nakazujejo pravočasno de~
narja. To. so manjše težave, ki pa ne
zmanjšujejo uspehov zadruge. Dado celo
toži, da ima premalo »zadružnikov« in bi
bile nove moči zelo potrebne, ker bi se s
tem ižboljšale usluge, kar je glavni namen
zadruge.

Za dolg pogovor seveda ni bilo časa;
prihajali so študentje, Dado se je opravi-
čil in postovila sva se. Navsezadnje sem
razumel njegovo hitenje, saj se »dobri oč-
ka« briga za mnoge šludente, ki jim šti-
pendija ne sadosiuje, ali je pa sploh ni-
majo.

Zabelešil sem si številko telefona 35-96.
Kdo ve, kdaj bi mi utegnila koristiti.

1. P.

tudi, da je strnjeni pouk boljši, ker
lahko študentje tako osvojijo snov v
krajšem času.

Poglejmo, kako je s predavanji ma-
tematike sedaj. študentje, ki so kon-
čali Ekonomsko srednjo šolo, preda-
vanja seveda razumejo in se jim zdijo
celo lahka, saj so snov že enkrat pre-
delali na srednji šoli in morda šebolj
podrobno. Snov, ki jo učijo na srednji
šoli štiri leta, naj bi predavali na
VEKŠ v enem semest,ru, poleg višje
matematike. Jasno je, da dijak-študent
z gimnazije snovi ne more takoj do-
jeti, ker ima premalo osnove iz gospo-
darske matematike. Dolgo časa je v ne.
gotovosti in hodi skoro zastonj na pre-
davanja. Predavanja so drugo za dru-
gim in strnjena in brez vaj in ni čud-
no, da študentje ne morejo slediti.
Vsekakor bi bilo potrebno uvesti se-
minarje vsaj za študente z gimnazij
in bi bilo nujno začeti z vajami. To
bi gotovo-v veliki meri pripomoglo k
večjemu uspehu pri izpitih matemati-
ke. Matematika se lahko predava
v enem semestru, vendar samo pod
pogoji, ki sem jih že navedel. Druga-
če bodo študentje odlagali izioit iz me-
seca v mesec, ker bodo slutili, da izni-
ta ne bodo opravili in bodo s tem *z-
pubili še tisto znanie- ki so ga prido-
bili med predavanji. Mnogo spretnosti in zbranosti je treba imeti pri vajah, če hočeš, da so kva-

Iitetno opravljene. In ko so. . . Morda razumemo njen sproščeni nasmeh.
Foto: NOVŠAK
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Solska praksa februarja namesto julija
Zaradi slabih izkušenj o praksi v polet-

nih počitnicah, se je mariborska VEKŠ od-
loločila za prestavitev šolske prakse na fe-
bruar. Tako imajo sedaj redni študentje
po prvem in tretjem semestru po tri ted-
ne šolske prakse. Prograra je podrobno
predpisan. V prvem letniku je enoten za
vse oddelke (spoznavanje notranje organi-
zacije proizvodnega podjetja), v drugem
letniku pa je specialen za vsak oddelek z
oziroin na njegovo usmeritev.

O šolski praksi mora vsak študent na-
pisati poročilo, ki ga profesorji šole oce-
njujejo; če kdo prakse ne opravi ali ne
dobi pozitivne ocene, se ne more vpisati
v višji semester in mora prakso ponoviti

Tudi VSŠ dobi
VJšja stomatološka šola je bila letos edi-

na od vseh vlšjih šol v Mariboru, na ka-
teri je bil vpis manjši kot lani. Kaj je
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Šolska ali počitniška praksa je predvi-
dena v učnih načrtih velike večine visoko-
šolskih zavodov. Skoraj vse fakultete in
višje šole rezervirajo za to čas poletnih
počitnic, ker po stari praksi menijo, da ima-
jo tedaj študentje največ časa in da pra-
ksa ne sme motiti predavanj. Reforma vi-
kega šolstva in ideja o pribljževanju šoLske
teorije praksi in utripu živijenja izven šo-
le je dala praktičnernu znanju študentov
več poudarka.

Še zlasti so se zavedali take potrebe na
novo ustanovljeni zavodi, predvsern višje
šole, ki so bile formirane prav zaradi po-
treb prakse.

Zelo zanimive so pri tem izkušnje mari-
borske višje ekonomsko komercialne šo-
le. Le-ta se ves čas obstoja močno trudi,
da bi čimbolj povezala teorijo s prakso.
Zato uporablja razne metode. Predavanja
zunanjih strokovnjakov, ekskurzije, vaje,
obiski in predavanja v podjetjih ipd., zav-
zemajo približno 20 odstotkov celotnega
števila učnih ur; za uresničevanje tega na-
čela je posebno važna dobra izraba ča-
sa, predvidenega za šolsko prakso.

1 DRŽAVNA ZALOŽBA SLOVENIJE
| Liubljana, Mestni trg 26

I vam nudi naslednja znanstvena dela:
1 Cvetko: Zgodovina glasbene umetnosti na Slovenskem, I—III
l^ Erker: Opis gozdnega drevja in grmičja
"= Grabrijan: Arhitektura Bosne
H Hazard: Kriza evropske zavesti
1 Hazard: Evropska misel XVIII. stoletja
( Hrovat: Kraška ilovica
S Jenko: Hidrografija in vodno gospodarstvo
1 Jurančič: Južnoslovanski jeziki
m Kardelj: Problemi naše socialistične graditve, I—IV
1 Kardelj: Razvoj slovenskega narodnostnega vprašanja
1 Korošec: Uvod v materialno kulturo Slovanov
1 Kulišer: Splošna gospodarska zgodovina, I—II
1 Munda: Uvod v kriminalistiko
5 Prijatelj: Slovenska kulturnopolitična in slovstvena zgodovina, I—IV
jj Slovenski pravopis
| Stanovnik: Strukturne spremembe v svetovnem gospodarstvu
1 Strojnik: Industrijska elektronika
1 Strojnik: Industrijska elektrotehnika 1962
g Stockley: Znanost spreminja svet
1 Gruden: Elektromagnetna nihanja in valovanja
% Ivic: Pravci u lingvistici

| Velika nagradna pvodaja knjig od 1. X. 1963 do 30. IX. 1964

1 Nagradni kupon dobi vsak kupec, ki v tem obdobiu neposredno pri
I Državni založbi Slovenije kupi vsaj za 3000 dinarjev kniig, ki so na
| seznamu nagradne prodaje. Seznam obsega nad 400 knjig z raznih
| področij. Skupna vvednost vseh nagrad je 13,900.000 dinariev.

wmmm\

v drugem podjetju. šola se je že vnaprej
povezala s podjetji, pa tudi med potekom
prakse so profesorji šole obiskali podjet-
ja, ki so sprejela študente. Zanimali so se
za potek prakse in sprejemali predloge za
izboljšanje učnega programa in režima
prakse. Najboljša poročila je VEKŠ na
gradila po predlogu skupne komisije štu-
dentov in profesorjev.

Največ zahvale za uspeh šolske prakse
gre gospodarskim organizacijam, saj so
z velikim razumevanjem in s pomočjo svo-
jiJ strokovnjakov omogočile realizacijo te
pomembne oblike pedagoškega dela.

Matjaž Mulej

svoje prostore
vzrok temu? Mogoče sprejemni izpiti (fizi-
ka, kemija, biologija, rcčna spretnost), ka-
tere je moral vsak kandidat opraviti, če
se je hotel vpisati. Vodstvo šole sicer trdi,
da je vpis normalen glede na zmogljivost
šole, kajti vsakemu kandidatu je treba za-
gotoviti delovno mesto.

Tudi osip na Višji stomatološki šoli je
bil velik. V tretji semester se je vpisalo le
okrog 50 odstotkov vpisanih v lanski prvi
semester, čeprav so bili pogoj le štirje iz>
piti.

Največje težave ima VSŠ s prostori za
predavanja in vaje. šola namreč nima svo-
jih prostorov. Slušatelji imajo predavanja
na treh med seboj oddaljenih mestih, vaje
pa celo na štirih. Tako imajo nekaj vaj
v bolnišnici, druge na zelo oddaljeni Višjl
agronomski šoli. Vodstvo šole zatrjuje, da
so ta problem še kar ugodno rešili, ven-
dar izgubljajo študentje pri tem »prese-
ljevanju« innogo dragocenega časa. Stvar
se je poslabšala, ko so barake, v katerii
so imeli vaje, zaradi urbanističnega načr<
ta Maribora podrli in jih prestavili v 2ol«
gerjevo ulico.

čeprav so študentje pri novi postavitvi
barak mnogo pomagali s svojim protovolj-
nim delom, pa le-te še vedno ne služijo
svojemu namenu Zakaj je tako, vodstvo
šole TU hotelo komentirati!

Upamo, da so to le prehodne težave VSS
v Mariboru, kajti obetajo se jim lastni
prostori v žolgerjevi ulici. Okrajna
skupščina je VSŠ oddala stavbo, ki jo se-
daj adaptirajo in bo po predvidevanjih
pričela služiti svojemu namenu že prihod-
ije leto.

J. Slemenšek



Movo v Naselju
• konec vrst
• preureditev kavarne
• boljši življenjski pogoji v

nlcah
učil-

% Ze ta teden si lahko obetamo, da
bo vrstam za kosilo v Naselju končno le
odzvonilo. Po novem se bo vrsta stekala
skozi srednji vhod v jedilnico. Tu se bo
ob posebnem razdelilnem pultu razcepila
na obe smeri. S pladnjem bomo lahko
»potovali« na levo ali desno. Na koncu
obeh pultov bosta blagajni, tako da listkov
ne bomo več kupovali v veži. Enolončnica
bo dobila svoj kot pri pultu, kjer so bili
doslej pladnji.

Ta prijetna novost, ki bo po pričako-
vanju skoraj za polovico skrajšala čaka-
nje, bo zahtevala 2 do tri nove delovne
moči v kuhinji, omogočila bo pa tudi

racionalnejšo izrabo kapacitete menae. In
jezice na račun »pol ure« dolge vrste
tudi ne bo več.

9 Kavarni se obetajo boljši časi.
Prebelili jo bodo in okrasili z novim
funkcionalnejšim pultom. V načrtih je
tudi nakup nove, »bolj kavarniške« opre-
me. Ne bi bilo napak, če bi si to našo
kasarniško kavarno malo bolj temeljito
ogledal tudi kak arhitekt. Ne bi ji ško-
dila taka preureditev, da bi človeku okolje
samo sprostilo malo več intimnega po-
čutja kot ga je dosedaj.

0 Kaotične razmere v štiridesetpostelj-
nih spalnicah v Naselju, ki so spravljale
v obup marsikaterega novinca, so se z
novimi ličnimi pogradi dokaj ublažile.
Laže bo vzdrževati red in snago. Po dva
stanovalca sta dobila tudi mizico, tako da
bodo omogočeni vsaj minimalni študijski
pogoji.

V

Občni zbor STK Jvan Rob
Zai:. uv., ^vdjaet minui KaoHčje, pnsot-

nih 26 članov in taborniška duhovitost, to
je bil prvi vfcis, ki sem ga dobil, ko sem
prisostvoval občnemu zboru taborniškega
študentskega kluba »Ivan Rob«.

Udeležili so se ga tudi delegati STK
Tržačanov, Bičkove skale ter predstavnik
OZT. Po pregledu blagajniškega poročila
ter relerata dosedanjega predsednika je
delovna komisija pozvala prisotne na dis-
kusijo o poročilih in o programii akcij za
tekoče ie;<

Odločili so se za partizan^ki pohod
ob 29. novembru 1963, po poti planinske
transverzale, mimo krajev borb legendar-
nega Pohorjega bataljona Od 15. 1 do 15.
2. 1964 nameravajo organizirati zimovanje
na Veliki planini, pogovarjali pa so se tudl
o tabor.jenju ob Trnovačkem jezeni v Bo-
sni.

Prisotni so predvsem kritično pregle
dali delo Zveze študentskih tab<>miških

klubov. Pu borbi za ustanovitev Zveze in
po tem, da jim je bila nakazana dotacija
v višini 193.000 dinarjev, je kazalo, da bo
Zveza delovala tako, kot je bilo pričako-
vati, vendar so ugotovili, da je ustanovitev
Zveze le vezala taborniškim klubom roke
pri njihovem delu. Pregled dosedanjega
dela ŠTK »Ivan Rob« kaže, da so bili to-
krat agilnejši. Priredili so 9 izletov, zimo-
vanje na Veliki planini ter pohod ob 1.
maju, nekaj pa jih je zaradi neugodnih
vremenskih razmer odpadlo.

Pohvalno je, da so taborniki vključili v
svoje vrste tudi tuje študente, za sedaj le
Arabce. Ti so se zahvalili za topel sprejem
ter obljubili še nadalnje sodelovanje

Diskusijo je zaključil tovariš Mlakar,
član ZT okraja Ljubljana ter povabil ŠTK
»Ivan Rob« k tesnejšemu sodelovanju pri
organiziranju tečajev okrajne taborniške
zveze.

V Naselju me je zaneslo v tretji
blok. Dežurna je lansko predsednico
blttka že poznala. »TILKA KILER, če-
trti ietn?k stomatologije, soba 209,« m\
je gladko odrecitirala.

Soba je bila vzorno čista in okusno
po žensko ozaljšana — kot se pač
predsednici bloka spodobi.

»Koliko časa si bila predsednica
bloka?«

»Eno leto. Nedavno sem predala po-
sle, čeprav nove predsednice še nima-
mo. Vsaka se otepa . . .«

»Kaj ti je pri opravljanju dolžnosti
predsednice bloka povzročalo največ
skrbi in težav?«

»Mnogo časa gre. Zmeraj je predsed-
nica tista, na vrata katere trka ves
blok, če se le kje kaj zatakne. Zače-
tijalo se je že ob sedmih zjutraj, ko
se dežurstvo menja, in do polrfbči so
si podajale kljuko. Zlasti sedaj z no-
vinkami, v času velikega seljenja, je
bil velik križ .«

»Je imela disciplinska komisija bft»-
ka dosti dela? Kako bi ocenile disci-
plino in red svojega bloka?«

»Ne da bi navijala za svoj blok, se
mi zdi, da je bilo z disciplino še kar
v redu. Drugi bloki so dosti na slab-
šem. Nekajfcrat smo imele kontrolfc,
pa »plena« ni bilo. še največ preglavic
nam V t\eW- <•• ''"*nrstvo. ki pa ie pro-
blem t-"" »•i-iiriv. h!okov — Gotovo,

Razgovor
ob
dveh
tudi senčne strani imamo. čeprav smo
dekleta, lahko včasih upravičeno zarde-
vamo zaradi — higiene. Zapackane ko-
palnice, zamašena stranišča. In kraja.
Spet izginja perUo in še kaj. Zmeraj
se najdejo take, čeprav so redke.«

»Kaj meniš o govoricah, ki krožijo
o našem Naselju?«

»Ljudje radi opravljajo. Nečednosti
se hitreje zvedo kot čednpsti. Nekaj
tega pa utegne biti tudi res. Zdi se
mi, da bi morali biti strožji in kaj tu-
di preveriti.«

»Ali imaš iz svoje enoletne kariere
predsednice bloka na zalogi kak raz-
burljiv doživljaj?«

»Da, lani so se dekleta bloka razde-
lila v dva tabora zaradi primera neke
Srbkinje. Bila je študentka, ki je
obredla že vsa študentska naselja v
Jugoslaviji; nekakšna potepuška. V
Naselje ni bila sprejeta. Ilegalno je
prenočevala zdaj tu, zdaj tam. Smili-
Ia se mi je v začetku, potem pa je le
začela pretiravati. V blok je ponoči
prihajala kadar se ji je zdelo. Neke
noči smo jo našli ob štirih zjutraj, ko
je pri odprtem televizorju spala na
golih stolih v dnevni.sobi. No, ko nih-
če na upravi ni zanjo ničesar storil
in sem jaz pri dekletih veljala že kot
trdosrčna, neusmiljena, ker ji nisem
dovoljevala vsega, nam je čez nekaj
dni z železniške postaje telefonirala
milica, da jo bodo odposlali domov.«

»Bi želela biti spet predsednica?«
»Bi, če bi mi le čas dopuščal. Na

tesnem sem z njim. In živcem bi tudi
rada letos malo prizanesla.«

M. TAVCAR
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Ena plat medalje

Po

K o ^u, btupai po čudovito očiščenih
hodnikih dijaškega doma Majde Vr-
hovnilc, sem pričakoval, da bom

gotovo odkril v domu kakšen problem, saj
bi med 130 dekleti moral najti kaj zanimi-
vega.

In vendar tni razgovor z gojenkami
Anico Knez, Ireno Pungertnik, Hedo Na-
raglav in Nušo Arh ni povedal ničesar bi-
stveno novega

2ivljenje v domu se jim zdi prijetno,
disciplina je v redu, skratka, dekleta so v
glavnem zadovoljna želijo si le, da bi bil
zvečer izhod dalj kot do osmih.

Glede hrane in cene oskrbnine, ki zna-
ša 11.000 dinarjev, ni bilo ugovorov. Pra-
vijo ceio. da imajo odlično hrano

KD sem si nekoliko ogledoval prostore,
čedne sobice z štirimi posteljami. je po-
govor nanesel na njihovo udejstvovanje v
domvi in izvedel sem, da delajo vse komi-
sije, od gospodarske do kulturno-zabavne,
v redu.

Poslovn sem se od prikupnih gojenk.
ki so se kmalu porazgubile po poslopju.
Gotovo je katera odnjib odšla v knjižni-
co, da nadaiju.ie z branjem romana, ali pa
so morda odšle v učiinico. kait> mtrišnji
dan se je bližal

UpravitPlrica aoma, tovarišica iviarija
Fedran, mi je rada povedala nekaj o svo-
jem aehi Pravi, da je s temi dohodki tež-
ko gospodariti, da pa se cena oskrbnini

kljub podražitvam ne bo dvignila. Z gojen-
kami se dobro razume in tako nima sko
raj nobenih problemov.

... iN DRUGA
Tokrat so bili moji prvi vtisi precej

drugačni, saj nisem mogel verjeti, da lah-
ko v takšni stavbi stanujejo mladi ljudje

Ko sem povprašal po predsedniku dom
ske skupnosti, mi gojenke niso znale prav
povedati, kdo je, in izgovor, da so novin-
ke, se jim je zdel prava rešitev (na žalost
še niso ugotovile, da jim je predsednica
domske skupnosti prav zdaj najbolj po-
trebna — op p ) .

Upravnika nisem našel, vendar so mi
v njegovi odsotnosti povedali, da se ne-
katere vzgojiteljice in gojenke pritožujejo,
da upravmk nima do njih takšnega odno-
sa kot bi ga moral imeti, skratka, da so
z njim nezadovoljne.

O hrani sem izvedel, da je precej slaba,
mnogokrat tudi mrzla. Dogaja se celo, da
ostanejo razredi, ki imajo nekaj ur pouka
več kot ostali, včasih brez nje.

Za zabavo je še kar poskrbljeno, saj
imajo TV in radio z gramofonom. Skupno
z Domom Ivana Cankarja prirejajo tudi
interni ples, o katerem le nekaj besed
Gojenke so že nekajkrat izrazile željo, da

bi mtfcrnubt piesa ukinili, vendar se uprav-
nik z njimi ne strinja, tako da ostaja do
sedaj »pu načelih demokracije« v veljavi
njegova beyeda

Po pogovoru sem si ogledal prostore in
bilo mi ,ie žal, da nimam pooblastil sani-
tarne mšpekcije, ker bi v tem slučaju ve-
del, kaj storiti. Debele stene, vlaga, mraz
(kurjenje v sobah je prepovedano!), majb-
na okna, tla, na katerih odlično uspeva
goba, skratka to, kar sem videl, mi je
dalo misliti (na žalost za sedaj le meni)
— ali mladini ne moremo nuditi nič bolj-
šega?!

Pogoji v takšnem domu morajo nujno
vplivati na stanovalke, saj se navajajo na
nered, obenem pa vlaga vpliva tudi na
zdravje. Slišal sem, da je sanitarna in-
špekcija bivanje v tem domu že davno
prepovedala, vendar kaže, da so bili njeni
ukrepi preblagi.

Ob vsem tem se nam postavlja vpraša-
nje, ali lahko družba dovoli bivanje v takš-
nem domu in ali res nihče ne more datl
sredstev za izgradnjo novega dijaškega
doma v Ljubljani?

Vsem delegacijam, ki si hodijo ogledo-
vat »DAČ« kot sodobno čudo, preden kon.
čam, le še en nasvet: »Cudo je čudo, d o
kler se ne sprevrže v sramoto. In vedite,
da »DAC« ni več čudo!« ol-b

DopisnikL
0b stoletnici maribcrskega

učiteljišča
Mariborsko učiteljišče slavi letos

stoletnico. 1863. leta je nastalo po
združitvi prejšnjega državnega raoške-
ga učiteljišča, državnega ženskega uči-
teljišča in privatnega učiteljišča. Pred
sto leti je bila ustanovitev šole, ki je
dajala slovenske vzgojitelje, močna
opora takratnemu naprednemu sloven-
skemu gibanju. V obdobju pred dru-
go svetovno vojno je bilo učiteljišče
med redkimi stebri slovenstva v že
skoraj popolnoma nemškemu Maribo-
ru. V njem so se šolali mnogi poznej-
ši borci, med njimi celo nekaj narod-
nih herojev.

V programu proslave, ki bo v me-
secu novembru, je svečana akademi-
ja, na kateri bo sodeloval tudi učitelj-
ski pevski zbor »Slavko Osterc«, od-
kritje spominske plošce na stavbi se-
danjega učiteljišča in razstava tehnič-
nih izdelkov. Mladina učiteljišča pa
bo v tem času pripravila športnasre-
čanje srednjih šol v atletiki in tekmo-
vanja v košarki, odbojki in malem re-
kometu.

D. P.

Pester program
Na I. gimnaziji v Mariboru so že lani

uvedli novo obliko vzgoje — mladinske
ure. Na njih se dijakl pogovarjajo o svo-
jih razrednih in o splošnih družbenih
vprašanjih. Letos pa je mladinsko vodstvo
na šoli stopilo v stik z Delavsko univerzo,
fci je posredovala predavatelje za notranje
politično, gospodarsko in sociološko tema-
tiko. Pretekli teden so imeli že nekaj pre-
davanj, ki so bila ločena po starostnih
stopnjah. Največje zanimanje je vzbudil
prof. Jurij Lučovnik s svojim predava-
njem iz ciklusa »Šola za življenje«.

Razen skupnih mladinskih ur se dijaki
sestajajo še nadalje na sestankih razred-
nih skupnosti. Razen tega pa so ob po-
sebnih priložnostih predavanja tudi po
zvočnikih. Ob dnevu OZN so dijaki po-
slušali govor predsednika Tita, ki ga je
imel na sedežu organizacije v New Yorku.

Bm
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TELEVIZIJA
Pri nas sta dandanes vsekakor še zmerom naj-

bolj razšinjeinri sredstvi množične komunikacije tdsikn
in radio. Medtem ko je v prvem primeru konzu-
meait navezan na izrazito vizualno percepcijo, je v
druigem omejen zgolj na slusšni vbis. Obaikrat gre
za zeilo enosbransiki odnos do predtneta komunika-
cdje. Prd tisfeu smlo navezani na mrtvo besedo, ki
jo spratl oždivlja naša delujoča zavest in pri poslu-
fcanju radia je proces enak, le da je organ zazna-
vamju drug. V televdzija pa sta obe ti dve sestavini
združeni, vendar tako, da se tisto, kar smo prej
brald aiii posilušali, prikazuje, pri čemer sta bo'lj ali
manj enaiko zaposlema naš vidni iin slušnd organ,
saj je to, kar gledamo, navadno spr&mljano z glas-
bo ali komentarjem. Razumljivo je tedaj, da je
dosti sugestivnejša in uspešnejša od radia in tiska,
zato je prav tu izdelava programa še posebno od-
govomo opravilo. Možnosti, ki se pri tem ponuja-
jo, so za pavprečnd peturni dinevni program narav-
nost neizčrpne, saj bi morala televizija kot idealno
sredstvo obveščanja posegati na vsa področja 61o-
veške dejavnostd. Pustimo ob strani teknične po-
manijikljtivosti, s katerimi se še zmeraj bori in ki
jdb. odeiva v opravičujo&i plašč eksperimentalnega
progratna in se pomudimo ob strutoturi njenega
sporeda.

Celofcni televizijski program bi lahko razporedili
v osem temeljnih vsebinskdh sestavin: družbeno,
politično, kulturno, gospodarsko, športno, zabavno,
izobraževalno, otroško in propagandno, medtem ko
ažurno dnevno obveščanje posega na vsa našteta
področja. V ta koncept pa so v zelo majhni meri
vključene znanstvene in poljudno znanstvene od-
daje, kar je nedvomno precejšnja pomanjkljivost.
Vsa ta podrooja so zelo široka. Obsegajo zelo raz-
lione moti/ve in različne obldke prikazovanja, vendar
bi podrobnejša analiza vsakega iamed njdh presegJa
okvir pričujočega članka. Zato se bomo zadržali
le pri nekaterih letošnjdh vsebinskih spremembah,
kd smo jih doslej opazili na telOTizijskem ekranu.
Podrobneje pa bomo o posameznih televizijskih
oddajah v okviru svojdh možnostd pisali kdaj po-
znoje,

Letašnji zimski program je presenetil z vrsto
bolj ali manj uspešnih izobraževalnih oddaj. Poleg
že lani uvelijavljenih speoifionih oblik televiziijskega
Szo-bražeivainjia, ki obsega teoaj angleškega iin ruskega
jezika in zagrebške šolske oddaje »TV v šold«, je
ljubOijansiki studio pod imenom šolska ura uvedel
v svoj program novo tovrstno oddajo. Resnici na
Ijoibo moramo ugotovitd, da je le-ta obliikovno še
-precej okorna, čeprav po vsebinsikd plafci raorda
presega zagrebško, saj v njej sodelujejo priznani
sbroikovnjakd. Pripomnil bi, da je ta sodba iza-e-
6ena šele po treh oddajah, zato jo lahko nadaljnja
praksa ovrže. Zelo razveseljivo je dejstvo, da se je
povečalo tudi število igranih oddaj, ki obsegajo
fiilm, televiaijsko in gledališko igro, ki nas vsaj v
gmbem seznanja z jugoslovansko odrsko dejav-
nostjo. Gledališke in fcelevizijske predstave srečamo
na programu dvakrat, celovečernd umtetniški film
pa enkrat tedensko. Izbira gledaliških predstav, ki
jih posreduie televizija, zlasti pa filmov, se zdi
dostdikrat preveč stihiijska, namesto da bi bila izpe-
Ijaiia po določeni programski shemi, kd naj bi jo
določala predvsem vsebinska in formataa kivaliteta
posameznih del- Pri izbiri fcelevizijskih dger pa do-
slej sploh nd bdlo kakega enotaega vrednostnega
principa, ki bi zagotavljal kakovost izvajanih del.
Tovrstne predstave so učinkovale kar se da hete-
rogeno. '

Ob novem ciklusu literarnih oddaj z naslovom
Slovenski pesniki, se vprašujemo predvsem po kri-
terijdh, po kakršnih jih njdhovi avtorji prdrejajo.
Po prvdh treh oddajah iz tega opusa je očdtno, da
ni to niti kriterij kronološke niti vc"''T=ke niti
reRionalne niti formalne kontinuitete eč so
te odda>je reaultat več ali manj sbihijskega dela, za-
kaj. ne da se drugače razlagati dejstva. da se po
nekakšmem nepojTndjivem logičnem zaporedju »re-
čamo s poezijo Simona Jenka, Ivana Minattija iin
Srečka Kosovela. Vsekakor pa je pobuda raaves«-
ljiva, čeprav izvedba posameznih oddaj ni vsedej
povsem zadovoljiva. K programski politikd literar-

ndh oddaj bi se dalo pripomniti še marsikaj, vendar
bomo to storili kdaj drugič.

Oddaje za otroke so vsekakor med najboljšimi
na našem ekranu, k' čemer v nemajhni meri prd-
speva tudi Ijubljanski tedevizdjski sfcudio. Njegove
lufckovne predstave sodijo med najuspelejše stva-
nitve v tej zvrsti predstav za otroke.

Zimsikd televiiziiijsiki p>nogram kaže, da je močno
zreduciral obseg razldčndli zabavno glasbeniih oddaj,
ki se doslej niso posebno proslavile, čeprav so
proporcdonaloo zasedale veliko več programa kot
ostale popularne glasbene zvrsti, kakor sta na prd-
mer narodna glasba ald jazz. To je vsekakor raz-
veselijiivo dejstvo, želeti bd le bdlo, da bi namesifco
številnih, toda slabih tovrstnih oddaj kmalu zasle-
dili na ekranu redkejše, a kvalitetnejše p^rireditve
katoaretmega tipa. S tem bi postale uoinkovitejše
in popolnejše. V zvezi z narodno glasbo bi pripomnil
tole: nenehna produkcija razldčnih viž in njihovo
posiredovanje javnosbi, ki poteka preko efcra iin
javnilh nastopov na.jiraalične-jših ansamblov, je naj-
širšemu delu publlke že povsem zameglila sposob-

ASOCIACIJA NA STARO TEMO

OPERACIJA
Pred nedavnim so vrteli v ljubljanskem ki-

neraatografu Sloga nov domač film Operacija
Tizian. Podpisal ga je režiser Radoš Novako-
vič, igrali pa so William Campbell, Rade Mar-
kovič, Miha Baloh, Irena Prosen, Manja Go-
lec. Ali je bilo treba prvoimenovanega igralca
uvoziti zaradi tega, ker nihče o'd domačih igral-
cev ne obvlada dovolj dobro angleščine, ali pa
so se pristojni ljudje odločili za ta korak zgolj
zaradi večje prepričljivosti filma( v filmu na-
stopa mednarodni kriminalec!), ni znano. Očit-
no pa je, da bi lahko njegovo vlogo prav tako
dobro odigral tudi domač človek. Zvrst filma
je kriminalka. Toda slaba kriminalka.

O filmu je komajda mogoče kaj napisati.
Odlikujejo ga neinventivnost, plehkost in neu-
poštevanje osnovnih dramaturških zakonitosti.
Pravilo, da mora biti gledalec z dogodki na
platnu seznanjen vselej za korak naprej, je do-
sledno kršeno. Prav tako, da rnorajo biti vsi pri-
zori funkcionalni, da mora biti razrešitev pri-
čakovana, pa vendar presenetljiva. Itd. Name-
sto tega so avtorji filma gradili »kriminalno
vzdušje« na kar najbolj cenene načine, zlasti
tako, da so film zabelili z prizori iz bara ipd.,
pač tako, kakor smo (žal) že vajeni in brez če-
sar najbrž po mnenju avtorjev ne gre. Liki so
ostali psihološko povsem neizdelani in zato ne-
prepričljivi; razrešitvena domislica pa je milo
rečeno banalna.

Kaj več pa bi se dalo pisati ob filmu. Dej-
stvo je namreč, da ta film nikakor ni osamljen
primer v naši, jugoslovanski filmski produkci-
ji. Prav tako je dejstvo, da je bilo ob temu po-
dobnih plehkih filmih v naši filmski publicisti-
ki že mnogo napisanega. Očitno pa je- da so
bile vse te besede govorjene v veter; še več,
zdi se, da se je na tem področju že kar utrdi-
la nekakšna praksa, ki naj uresničuje — ne
vem na kakšni osnovi utertieljeno — miselnost
o koristnosti takšnih filmov za našo kinema-
tografijo. Ti filmi naj bi bili komercialni, naj
bl prinašali proizvodnemu podjetju dobiček in
tako vsaj deloma krili njegove vsakoletne iz-
gube. (Dejstvo je, da je le malo jugoslovanskih
filmov krilo stroške svoje proizvodn.je.) Gre
torej za čisto TDremišlieno ODeraci.io, ki naj re-
Ši naš film iz finančnih zagat.

Koliko so ti filmi komercialno usraešni.ne
ve. Vem r>a, da film ni le trp-ovina amtjak da
je tjredvspm PDO naimočneiših sredstev komu-
nicirani« rnci^ liudmt. Da tf filmi nimaio niti
naimaniSe -^veze % dvjgom Činvekove kulture,
je gotovo. Prav tako, da ne prispevajo niti naj-

nost razlikovaJija med pristno narodno in kvazina-
rodno glasbo. To vprašanje je najbolj pereče v
Slovemdiji, kjer se folikloristika čedalje bolj umi!ka
dirugačnim manifestaciijaim Ijudskega duha, ki so
navadno vse kaj drugega kot ljudske. Dejstvo je,
da j ih tako radio kot televizdja na veliko podpdrajo,
pri tem pa bi, če bd se omejili le na glasbeno
področje, na prste ane roke lahko našteld vse v
taistih instdtucijah prdpravljene nastope Slovenske-
ga okteta in drugih vokalnih in instrumentalnih
ansamblav, ki še gojijo adekvatno ljudsko glasbo.
Misildm, da bi v bodoče v tovrstni glasbi morali
tudi na televiziji posvečati več pozornostd, kot so
jo dozdaj.

Na koncu pa še nekaj besed o novi stalni hu-
moristični oddaji beograjskega televizdjskega studda
z naslovom Prepih, ki je naslednik lani zelo pri-
ljubjjenega in (vsaj po prvi letosnji oddaji Prepdha
sodeč) tudi neprimerno boljšega Muzeja voščenih
lutk. Medtem ko je bila lanska oddaja v povprečju
dokaj osata, saj je z zelo jedko satdrično ostjo
spremljala vse naše družbeno življenje, je pričujoča
oddaja medla in včasih banalna, predvsem pa pre-
malo problemiSka v tem snVislu, da ne bije več v
takšni me>ri po naipakah v našem kulturnem, poldtdč-
nem in gospodarskem življenju kot lanska- Pripo-
minjarn, da je tak vtis zapustila le prva oddaja iz
te serijein torej ta sodba ne more veljati tudi za
v«e n":hodnije. Niko Grafenauer
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R. Nikolič: Vinjeta

manj k rasti našega filma; niti kot poskusi, na
napakah katerih bi se mogli kaj naučiti. Tudi ne
v zvrsti kriminalk, detektivk, thrillerjev. Iz zgo-
djvine filma se lahko poučim, da je prav go-
raza pogojilo porast in s tem tudi uspešnost
jenje in razvijanje nacionalnega filmskega iz-
posameznih kinematografij. Očitno je, da ti fil-
mi ne prispevajo prav ničesar pri iskanju na-
šega lastnega filmskega izraza. Naši so samo
po naslovu; sicer pa bi jih lahko mirno uvrsti-
li med tovrstne izdelke npr. zahodnonemške
filmske produkcije. Kakšen ugled delajo naše-
mu filmu v inozemstvu, če jih kam prodajo,
si lahko predstavljam.

Iz tega naj mi bo dovoljeno napraviti zak-
ljuček, da je njihov račun naravnost naivno
kratkoviden, da delajo razvoju našega filma
medvedjo uslugo in da bi bilo treba najbrž za-
četi operacijo drugje. I. P-

Neizpolnjeni
načrti

»Leto se zmeraj pričenja z obračunl in načrti,
za nas pa to ne velja,« so nam povedali pri kul-
turni komisiji v Naselju.

»Lani smo končali sreii načrtov in nismo mogli
realizirati vseh svojih Mej. Upajmo, da ne bodo
propadle in da bn nova kulturna komisija znala
oživeti zanimive zamisli...«

Lansko leto se je kulturna komisija kljub pre-
obilici pobud znašla v krizi zaradi organizacijskih
težav. Predsednik komisije, ki je bil dve leti »duša«
kulture v Naselju, Dimče Hristov, odhaja. Odhaja
še cela vrsta drugih, \ kulturnem delu veščih Ljudi.
Vprašanje sposobnesa kadra se zdaj postavlja z
vso ostrostjo. Komisij« bo treba organizirati po
novih načeiih. Lani',je bila komisija urejena tako,
da je predsednik kon&aje odgovarjal za celotno
področje dela. Prav pred koncem leta pa se je
začela ukvarjati z ustanovitvijo podkomisije, ne-
kakšnega malega Akad&mika, ki naj bi združeval
amaterske skupine Naseljašcv in tako končno za-
vrnil očitek, da je vsa kultura v Naselju uvožena.
Lani je ta zamisel pr^adla, ker so o njej začeli
prepozno razmišljati. Zdaj bi bilo treba komisijo
organizirati tako. da bi v njej delalo čimveč Ijudi,
zakaj kulturno življenje v Naselju, če se bo raz-
vilo vsaj v lanskem obsegu. \e tako široko področ-

je, da ga en sam človek ne bo mogel obvladovati.
Oruga lepa zamisel, za katero se je lani kulturna

komisija dosti trudila, je organizacija kluba. Ko-
misija je uspela dobiti v Naselju večji prostor v
četrtem bloku in ga opremiti tako, da bi lahko
služil kot klub in kot prostor za prireditve manj-
šega obsega, za prireditve »Tribune« itd. Prostor
je že preživel svoj krst in kazalo je, da bo klub
počasi le zaživel. Vmes so bile počitnice, z letoš-
njim letom pa je kulturna komisija izgubila ta
prostor . .. Uprava ga ,je namreč potrebovala in ga
opremila kot sobo za študente iz Skopja.

In konkretni neizpolnjeni načrti? Lansko leto je
imela komisija v načrtu še nekaj gledaliških pred-
stav, prvo prireditev umetnikov-amaterjev iz Nase-
Ija, razgovor s slovenskimi igralci in predstavniki
javnega življenja, športno — zabavno glasbeno pri-
reditev itd. Načrtov je bilo kar preveč za eno leto.
Letos smo si v Naselju lahko ogledali le nekaj
plesov in pa Akademikovo prireditev v okviru Te-
dna novincev. V bisbu je lorej komisvia nfrtva,
čeprav uradno še živi do letne skupščine. Potem
pa bo, upajmo vsaj, nova komisija zagrabila za
delo in uresničila stare in nove ideje.

Delo kulturne komisije v Naselju je težko, ven-
dar hvaležno. Publike nikoli ne zmanjka in kar je
še važnejše, ta publika je živa, dojemljiva. Zato
tudi vse skupine rade naslopajo v Naselju. Celo
poklicni kulturni delavci zatrjujejo, ^a so Naseljaši
najbolj hvaležna publika v Ljubljani. Glavna skrb
kulturhe komisije v Naselju je samo, da ji nikoli
ne zmanjka idej, in pa, da poskuša kdaj pa kdaj
publiko spremeniti v izvajalce.

Upajmo torej, da se bomo v Nasel.ju kmalu lah-
ko srečali ne le na sobotnem plesu, ampak tudi v
četrtek v kinu, od časa do časa na gledališki pred-
stavi ali na zabavnem večeru .. .

M. CIGALE

FESTIVALIIN KRITIKE
Če jo primerjamo z ostalimi glasbenimi dejav-

nostmi, iina zabavna glasba danes vsekakor največ
poslušalcev. Kot najprepTOStejši dokaz nam lahko
služi visok odstotek raijsikih zabavno glasbenih
oddaj ali pa število obdskovalcev na javnih prire-
ditvah. Preden bd ocenili politlko v domači zabavni
glasbi, bi še opravičili dejstvo »veldke večine posJu-
šalcev«, ozdroma pojasnili funkcijo zabavne glasbe
v moderni dobi.

Zaradi naraščajočega življenjskega ritma, ki se
odraža predvsem v visokem dvigu industrije in zna-
nosti (le-ta zahteva na še tako preprostih delovnih
mestih vedno večjo koncentracijo in nalaga človeku
vedno večje odgovornosti), je del glasbe prevzel
vlogo pobudndka duševne sproščenosti (od tod tudi
izraz »lahka g l̂asba«). Zabavna glasba se je kot
glasbena zvrst porodila v prvdh desetletjih XX. sto-
letja in se p/i nas na moč razmahndla zlasti v
zadnjem času. Gotovo se ljudje, ki so posredno
zaposleni s produkcijo zabavne glasbe, ne zavedajo,
kako važna je za preproste ljudi ta veja glasbe,
kajti če bi se. bi bilo danes marsikaj drugače.

Naj na kratko opišemo nastanek popevke in
njeno pot do afirmacdje v javnosti. Navadno kom-
pondst prinese svojo skladbo na radijsko postajo,
kjer potem razsodijo o njeni kvaliteti in odločijo
ali bo napisana priredba za kasnejše snemanje.
Razen te »normalne« potf, ki pa ni toldko priljub-
ljena in upo^abljena, je se »festivalska«, ki pripo-
more k masovni produikciji skladb in zaradi strož-
jih kriterijev tudi k večji kvaliteti. Ker pa je vsaka
izvedba še tako dobrega namena v ekstremu škod-
ljiva, tudd na zadnjem opatijskem festivalu ni bilo
izjeme. Ne vemo, zakaj imamo danes že brez šte-
vila festivalov, ki drug drugemu kradejo kvaliteto.
Imamo festival v Opatiji, ki mu je ostal naslov fede-
rainega fesitivala le še na papirju. kajti v kvaliteti
so ga že prehitele tovrstne prireddtve v Zagrebu,
Beogradu tn celo na Bledu. Razen že naštetih festi-
valov imamo na naši jadranski obali in dragod še
celo vrsto manjših festivaiov. Vsekakor ne gre zane-
marjati teh pobud, venter bi bila mnogo pripo

ročljivejša njihova preusmeritev na kak centralen
festivaJ. Sicer pa raje poglejmo, kaj smo pridobili
s festivali. Razen velikih finančnih izgub, ki jib
krijejo razna turistična društva ali radijske postaje
in velikega števdla nemogočih popevk, ničesar.

Cas bd že bdl, da bi tisti, ki se neposredno ukvar-
jajo s politiko zabavne glasbe, spoznali, da števil-
nost raznih zabavnoglasbenih prireditev še ne po-
meni tudi njihove kvalitete. Neodgovoren odnos do
te glasbene zivrsti kvâ ri okus polušalcev in zaprav-
lja mednarodni ugled, ki smo si ga na tem področ-
ju že pridobili.

Levji delež v zgrešeni poiitiki zabavne glasbe
nosijo tudd novinarji-kritiki, ki večidel zelo neustrez-
na pišejo o festivalih. Popolnoma zgrešena je
praksa, da danes lahko kritizira vsakdo, ki ima
doma gramofon m nekaj plošč. Produkt takih
piscev je kritdka, ki vsebuje fraze, kot so: «... za-
spane popevke . . .«, » . . . interpretka je imela siv
kostum in visoko počesane lase . ..« Ne rečem, da
»sivih kostumov« in »visokih pričesk«, temveč zaradi
tak način pisanja ni zanimiv, vendar nikakor ni
umesten. Tovrstni festivald niso organizirani zaradi
kompozicij. Tudi ni na mestu, lahko bi rekli, že
standardndi festiva-lski oitat, »da je bil festivai slabši,
kot preteklo leto«, ugotovdtev pa izvira iz števila
»solzavih popevk«. Popevka se nikakor ne ocenjuje
po tempu, v katerem je pisana, temveč predvsem po
melodičnosti in učinku, ki ga ima na poslušalce. Ce
pa je mentaliteta poslušalcev takšna, da raje posluša
popevke, pisane v počasnem ritmu, to še ne pome-
nd, da je festival slab. In še odgovor očitkom o solza-
vosti. Spomnimo se samo uspehov popevke »Neke
davne zvezde« in »Ne prižigaj cigarete v somraku«!
To sta popolnoma jokajoči popevki, ki sta doždveli
velik mednarodni uspeh. S tem, ko bran^mo ».joka-
joče« popevke, ne pomend, da so vse dobre. vendar
pa je treba opozoriti na to, da ni edina slaba stran
festivala »jokajoča popevka«, pač pa je, če že išče-
mo »grešnega kozla«, zadnji čas, da ga pričnemo
iskati drugje, ker je ssolzavastn že precej izrabljen«
tenaa. Ivo Strakl

POGLED
Z
MOSTl)

Za na videz mirnim in urejenim življenjem, za
vsakdanjimi izrazi Ijubezni, prijaznimi besedami
in bežnimi poljubi ostaja praznina. In sredi te
-praznine se z vsakim dnem močneje prebuja hre-
penenje zadržati tisti neulovljivi sen, ki edini še
napolnjuje življenje. Dokler se nenadoma ne zgodi.
Koprena sanj se razbliniin hrepenenje postane
obupna strast, ki ne pozna meja. In to je konec.

Bežiser Sidney Lumet je po literarni predlogi
ameriškega dramatika Arthurja Millerja prenesel
na platno osebno dramo pristaniškega delavca. Ujet
v vsakodnevni krog težaškega dela v pristanišču
in bivanja doma ob svoji še postarani ženi, do
katere je izgubil sleherni pristnejši kontakt,' išče
smisel svojega življenja le še v skrbi za svojo
mlado nečakinjo. Toda iz nekdanjega dekletca je
sraslo dekle, ki more in tudi čisto upravičeno hoče

eaživeti lastno Hvljenje. Nenadoma je skrb zanjo
postala nepotrebna; in takrat se ves smisel Eddie-
jevega preteklega in bodočega življenja utelesi v
njej sami, zakaj ona je potrdilo njegovega dela in
zato edino, kar mu v mrtvem krogu njegovega
življenja lahko še daie moč nadalje obstajati, živeti.
Sredi njenega omahovanja — ostati ali ločiti se —
pa stoji Bea, ki vidi prav v tej drugi alternativi
njene odločitve možnost za uresničenje svojih pri-
zadevanj, da vnovič pridobi mesto v Eddiejevem
življenju. Razpeta med lastnimi odločitvami, zlasti
pa med ' nasprotujočimi hotenji svojih skrbnikov,
se Kati odloči; odvrne se od obeh, ki iščeta v njej
le možnosti zase, nista pa sposobna žrtvovanja.

V sklopu vseh teh med seboj prepletenih in na-
sprotujočih si hotenj Ijudi, ki skušajo v obstoje-
čem konfliktu vprašanj svoje eksistence, smisla in
nesmisla življenja premagati drug drugega, iščoč
pri tem izhod le zase, so nudile ustvarjalcu bogate
izraze možnosti. Režiser Sidney Lumet jih ni izko-
ristil. Namesto da bi gradil svoj film na dejanjih
in dramatičnih situacijah, v katerih bi se edino
lahko prepričljivo odrasila čustvena napetost in
prizadetost njegovih junakov, se je vse preveč za-
drževal ob dialogih, ki nujno puščajo gledalca hlad-
nega. Ustvaril je obrtno soliden pripovedni film, v
okviru katerega učinkujejo posamezne rnočnejše
čustvene rekreacije njegovih likov nasilno in osta-
nejo zato pri gledalcu nedoživete- Pred nami je
torej film, ki nam ima nekaj povedati; zaradi nje-
gove izrazne šibkosti ga pa hitro pozabimo.

Ingo Paš

LILIJAIMAPROZA
MLAmH

Avtor današnjega proznega odlomka Lcdislav Lesar ima za seboj že pisano
življenjsko pot. Rojen je bil leta 1939 v okolici Novega mesta, izučil se je za klju-
čovničarja, kasneje pa je šolanje nadaljeval na večerni srednji ekonomski šoli.
Letos se je vpisal na višji bibliotekarski tečaj pri NUK v Ljubljani.

Piše pesmi, med dirugim jih je objavljal v Mladih potih in Taboru, zadnje čase
pa sc je posvetil tudi prozi. Vse njegovo delo je odraz intenzivnega čustveneaa
zivljenja, je nesuhoparen zapis številnih doživetij.

Zgodilo se je nepričakovano. Ležal sem v dnu
samotne reke, Lilijana pa je prihajala z nasprot-
ne strani po rečnem produ v plavih kavbojkah
in _z razkuštranimi lasmi. Šla je kakor privid
po samotni globeli. Dolina se je proti severu
ožila v strm kanjon, na jugu pa se je širila
v lijakast umirjen svet, poraščen z gozdovi in
domačijami. če si se povzpel po-strmem kolo-
vozu na razvaline starega gradu, ki se je pletel
v nebo kot čudna prikazen, si obstrmel nad
nenavadno lepoto, ki jo je nudil razgled preko
doline.

Ležal sem v dnu reke na plitvini, oslepljen
od sonca in ttšine. Hotel sem imeti nekaj od teh
dni. Po vsem, kar sem preživljal zadnje tedne,
je bilo to čudovito odkritje, odviaknjeno od
sveta in pomembno samo zame. Predajal sem
se brezskrbnemu sanjarjenju. Iskanju zlatih
biserov v rečnem produ (tako sem si domišljal
in počutil se prav prijetno) ter potepanju ob
rečnem bregu. ki je bilo ponekod obdano s str-
mimi pečinami in s prijetnimim majhnimi iasa-
mi in ogradami samotnih domačij.

V hipu, ko sem si vtepal v zavest nepričakova-
no srečanje, sem bil še čisto miren, kaj se je
dogajalo potem, ne vem več. Zašel sem v nek
irealen, podzavesten svet, kjer se resničnost
združi s sanjami.

Spomnil sem se svojega otroštva. Takrat je
bila vojna. Stanovali smo v majhni leseni bajti
na koncu vasi in mama se je zmerom bala, da
bodo prišli vojaki in nas postrelili. Skrivali smo
se po raznih luknjah po okoliških gozdovih. Ded
pa ni hotel nikamor. »Pustite me!« je robantil,
če so mu prigovarjali, da bi se umakni iz bajte.
Sedel je tam kot svečnik; pletel košare in vezal
lonce, dokler ni nckega dne od starosti umrl.
Ob dedovi smrti sevi bil kakor iz uma .. . Rad
sem imel tega starca z velikimi brki, ki je pre-
potoval polovico sveta in znal toliko pravljic
kakor nihče na svetu. Na pogreb nisem smel,
ker nisem imel hlač. Splazil sem se za živo
mejo ob bajti in škilil ^Tcozi grmovje za pogrebci,
ki so nesli mojega deda v rjavi krsti na poko-
pališče.

Z Lilijano sva sedela na visoki skali sredi
reke, Daleč pred \iama je šumel jez. Visoko ob
robu soteske sta nad kamnito gmoto poletavala
jastreba. Ko sem končal zgodbo o dedu, je prišla
z obrazom do mojih oči. Brez besed sva šla za
tokom vode in zdelo se mi je, da neseva dedu
pozdrav. Videl sem ga, kako naju blagoslavlja.
Kako se mu širi nasmeh in polnijo oči s svetlo-
bo. »Tudi jaz imam dedov grob«, je rekla Lilija-
na, — »najdražje mesto, kamor se vračam v naj-
težjih trenutkih svojega življenja. Povedala bom
dedu, da sem našla velikega prijatelja.« Sklonje-
na nad reko sva gledala v vodi svoja obraza, ki
sta se čudno širila in ozila. Za trmv^-.r j e pri-
šel oblak in zakril najini podobi.

Dolgo sva brodila po reki. V močnih brzicah
sva sl pomagala tako, da sva se držala za roke,
s prostima rokama pa sva se oprijemala skal,
ki so vsepovsod rasle iz vode.

»Iščiva bisere!« je rekla Lilijana v hipu, ko
sem ji hotel povedati zamisel o biserih. Zdelo se
mi je povsem normalno, da se je spomnila na
bisere, saj kaj drugega nisva imela početi. Zrak
je gorel od vročine. Kot iskalca biserov pa se
bova potapljala, grebla po rečnem dnu in nosila
na obalo pisano kamenje.

Obšel me je nenavaden ponos, da bom kot
iskalec biserov učil Lilijano te umetnosti. »Naj-
prvo kar je potrebno,« sem govoril bolj zase.
»moraš biti prepričan v svoje zmoknosti in v to,
da biseri so. Potem moraš iskati. Lahko počenjaš
te reči iz navadnega Volgčasa — to ni tako po-
membno. V najinem primeru iščeva, ker potre-
bujeva bisere.«

Imel sem občutek,, da je pred mano širno
morje. S posadko zaraščenih mož sem se bli&al
Koralrmm otokom, kjer bomo iskaii resnične
bisere .Vrnil se bom. Prepričan sem, da se bom
vrn.il. Lilijana bo stala v pristaniškem zalivu in
jaz ji bom nasul biserov v dlani.

»Lahko te razočaram,« sem rekel in se prestra-
šil lastnih misli, ki so se kakor siva gmota
zažirale v mojo zavest. »Kako to misliš?« je rekla
presenečena nad nenavadnim tonom mojih be-
sed. »Mislim:« sem počasi povzel, »saj veš. kako
je v življenju. Nikoli ne vemo, kdaj koga razo-
čaramo«. čutil sem, da se mi izmika čudovita
prispodoba lepote. še več: vedel sem, da bo po-
letje z Lilijano kratkotrajno, a nisem imel moči,
da bi uravnal tok notranjih nasprotij. ki so se
pričela porajati v meni s silovito naglico.

Prišla je z dlhnmi do mojega čela. Počasi je
šla s prsti preko obraza in vratu; čutil sem,
kako ]i drhtijo dlani. oči pa je imela vlažne od
bolečine. ^

Ležala sva na majlini jasl ob reki. Cvrčanje
murnov je prihajalo z vseh strani in se spajalo
z vročičnim popoldnevom. Poiskal sem njene
oči.. . Dolgo sem gledal v sinjo modrino njenega
neba... in zdelo se mi je, da je resnično nebo.
Da je reka. Da je šumenje jezu v dolini in šum
gozdov na preseki. Spomnil sem se svojega
otroštva, pobeglih, neplodnih let, ki sem jih
preživljal v mestu, norega pehanja za užitki in
denarjem in vedel sera, da je to največ, kar
morem doživetd v življenju, da je to lepcta
neprecenljive vrednosti.

Hotcl sem biti prisotem v temu prerajanju
samega sebe. Predstavljal sem si, da hodiva po
oustem svetu brez vode. Da sva predana na ne-
milost kruti resničnosti, kjer bova umrla. Mučil
sem se s temi mislimi, pa nisem hotel, da bi
bilo tako. Nisem hotel povedati, da trpim, če-
prav je opazila v mojih očeh zbeganost in dvom.

»Nikoli me ne moreš razočarati«, je rekla
s tihim glasom. »Dnevi, ki jih prješivljam s teboj,
so najlepši v mojem življenju. Nikoli mi ne
more nihče vzeti teh spominov, te svobode...«
Vedel sem ,da govori resnico. Morda sem si želel,
da bi bila resnica in nisem dopustil niti delčka
možnosti, da bi bilo drugače.

Se zmerom sva bila v travi sredi majhne jase,
ob vznožju strmega pobočja. Popoldan se je
nagibal proti večeru. Daleč za hribi se je sliša-
lo zamolklo grmenje, kakor bi se podiral svet.
Gledala sva v strmem hribu starca, ki je nesel
butaro drv k samotni kolibi in si zaželela, da fii
imela tudi midva tako bajto, odmaknjeno od
sveta, postlano s ko&ami divjih živali.

»Tudi zemljo bi morala imeti.« Poiskala je
med travami grudo prsti. Prijel sem jo za roko
in jo približal ustnicam. Vzel sem kepo izsušene
zemlje in jo zalučal v reko. Potem sva ležala
v travi, prežeta drug z druglm, polna lepih mlsli.

LADISLAV LESAR
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GLEDALIŠKE RECENZUE,
objavljene vsak teden pod skupniin na>

slovom »Pol ure po predstavi«, hočejo bi-
ti kar se da sprotne in neposredne, zato
bodo — kakor pove že naslov — zapisane
še isto noč po predstavi. Ker hočejo biti
res g 1 e d a 1 i š k e recenzije, bodo posku-
šale izhajati iz gledališko izpovednih
komponent uprizoritve in se bodo zatega-
delj zavzemale za živo, sodobno in dina-
mično gledališče, katerega bistvo se skri-
va v tisti stari — in po krivici zasramo-
vani — besedi: teatraliki (čutnega in misel-
nega gibanja), ki pa mora seveda slednji-
krat razodevati še vsebinsko sinhroničnost
s konkretnimi sodobnimi bivanji.

MGL: SURREALISTIČNI
SHAKESPEARE

Režiser JANEZ VRHUNC je poskušal
Shakespearovo Dvanajsto noč aktualizirati.
To )e odločilno vplivalo na predstavo. Vo-
dilnim monologom je pripisal nekakšen
sanjnko jantazmagorijski — v bistvu pa
freudovsko psihoanalitični — pomen; poj-
moval jih je kot ekspresionističen izliv ne-
kih, v podzavesti bivajočih gonov, in ra-
zumljivo je, da jih je na odru poskusil tu-
di konkretno utelesiti — pri tem mu je
pantomimično in koreografsko pomagala
2. Kraigherjeva — v nekakšno nadresnič-
no vizijo, ki naj bi razkrivala izraziio so-
dobne izpovedne nagibe; vse skupaj pa je
ostalo na ravni dekorativne in nejunkcio-
nalne ilustracije. Hkrati vetja povedati. da
ae je pri omenjenih vizijah nehala tudi ak-
tualizacija in da je tako prav. Vsebinskih
aktualizacij Dvanajsta noč ne nudi, formaU
ne ini iro.izucije pa so samo znak nestrp-
ne samopašnosti in so tudi sicer naravnost
nedopustne, posebno, če meglijo osrednje
komedijsko jedro igre in preglednost do-
gajanja, ko ga — kljub Ijubeznivi in skoz
in skoz konkretni mesenosti — skušajo
povzdigniti v nekakšno onostransko, brez-
težno, v resnici pa prazno larpurlartistič-
no veljavo. Shakespearska radoživost se
pri tem pridno pogublja. Tako v Vrhun-
čevi predstavi ni prišlo niti do dovolj
učinkovitih kontrastov med dvema komič-
nima živcema igre. Res je sicer, da je
V. Perova razodela mnogo tenkočutnega
posluha za plastičnost, psihološko volu-
minoznost 'in nianse pa imenitne inteligen-
ce, tako da pomeni njena Olivija lep na-
sledek njene prejšnje shakespearijade; da
pa je Lončinov Orsino poučen zgled hlad-
ne schillerjanske patetike, ki nima s pol-
nokrvnim Shakespearom kaj opraviti; da
se Viola J. Hahnove le na redkih mestih
uspe dvigniti na nivo tako občutene in
(predvsem!) logične igre, kot jo vloga,—
izrazito dvodelna in igralsko najbolj mi-
kavna — terja. — če je prvi skupini da-
jala ton dimenziontrana igra V. Perove,
velja za drugo stran povedati, da se je
izčrpavala v konvencionalnih in hudo po-
cenl torsiranih bnrkastih domislekih
F. Drofenika (Bledice), ki je svojega vite-
za že po prvih nekaj stavkih spremenil

. v nesanimiv, preprost in kar odbijajoč kli-
še; v Vlagovem Tobiji ni bilo niti kanca
eks*nz''č-">nn talstcftovskega veselja nrd živ.
Ijenjem in vinom, ampak eno samo mrtvi-
lo; soliden, čeprav precej neizviren komič-
ni dosežek predstavlja hišna Marija V. Mur-
kove. — Prva skupina je ostvarjala komič-
ne odnose, druga se je drobila v pogrun-
tavščinah. k.i pa s kontekstom sploh ni-
majo nobene zveze. To človeka najbolj
osupne Nasploh so tudi nekateri osnovni
odnosi (Tobija-Olivija; Viola-Tobija; Vio-
la-Orsino) hudo neizrazito postavljeni in
vzbujajo vtis, kot da je bila predstava na
premieri šele napol narejena. Tudi izrazi-
tejšean riirna bi si lahko z rsn vravico že-
leli

• eorav m<?x'.!. • ičatke' zbu~
jata Malvolio (D. bezlaj) in Norec (Saša
Miklavc) Malvolio je imenitno zastavljena,
komičr.o bogata, čeprav preforsirana karika-
tura vrsoijne nevednosti.Norec je bil za
celotn x-t'">r preokoren in prejecdv, uspe-
lo vo 'w: ie celotno komedijo poantirati
z -Iniiveto. že kar pretresljivo melanho-
liv- •' ""jova interpretaclja zaključnega son-
ga pomeni doživetje žlahtne sorte. Pri tej
sceni je balet popolnoma odveč.

Nekoliko nerodno prenosljivo sceno fe
zas"-••-( M Butina.

Predstava razločno kaže — vsaj kar za-
deva konteksten režijski prijem — da
J. Vrhunc plagiira — če se spomnimo Kri-
minalne zgodbe — samega sebe in da je
surrealistično baletna varianta Shakespe-
ara nn-nnl^n^" mrtvn in predvsem nezd'

\NDREJ INKRET

TRIBUNA STRAN 8

Začele so se iesenske kulturne orireditve iugoslovanskih študentov. ki
iih ie pripravil ŠKUD Akademik in kulturna komisiia univerzitetnega
odbora. Razen domačega društva sodeluieio še študentovska kulturno umet-
niška društva iz ostalih univerzitetnih centrov: Branko Krsmanovič iz Beo-
grada. I. G. Kovačič iz Zagreba, Mirče Acev iz Skopja, Ramiz Sadiku iz
Prištine, Slobodan Princip-Selio iz Saraieva. satirični kabaret Komarac KUD
Ivo Lola Ribar iz Beograda in pevski zbor Slavček iz Trboveli. - Na sliki:
nastop folklorne skupine Ramiz Sadiku iz Prištine.

IZHODVSILI
Zapis ob Mariborski kuiiurni rev>

Ob vsaki reviji se lchko za-
misSimo nad njenim namenom.
Ali naj bo to reprezentativna
predstava v velikem stilu ali
prikaz najkvaliietnejših do-
sežkov pretekle sezone ali
pa samo bolj a!i mtinj svečan
uvod v sezono?

Zadnje, žal, velja za iborsko kultur-
no revijo. Njen programsk.i koncept je že
iz leta v leto nespremenjen Spored je
vsako leto sestavljen predvsem iz razstav
(spominskih in likovnih). nadalje ga se-

GLOSA
V naši časnikarski praksi se kaj ra-

do dogaja, da posamezni člankarji v
svojih spisih uporabljajo do skrajno-
sti neustrezen, malone narcisoiden je-
zik, ki ga navadno opredeljujejo s ta-
ko imenovanim individualnim stilom,
v resnici pa ni to nič drugega kot ne-
umestno spogtedovanje s svojo lastno
glavo, ki se v takih primerih ne razo«
deva v najbolj zavidni luči, temvcč
prej izpričuje slab okus.

Najbolj izstopajoč primer takšnih
časnikarskih prizadevanj zasledimo na
kulturni strani Dela v prispeVkih Ma-
rine Golouhove. Efektivnost za vsako
ceno je vodilo teh člankov, zato nl
čudno. da srečamo v njih nekatere na
moč preproste, a včasib v take stavke
zavite misli, da človek ne ve, kje ,iim
je rep in kje glava. V članku »Od dav-
nega smeha do današnjega Mrka« (De-
lo, 12. oktobra 1963). zasledimo nasled-
njo formulacijo: »A preveč ga že po-
znamo, njega in Montco Vitti, menda,
predobro po »Noči«. in npnaradnie za-

stavljajo literarni večeri, odkritja spomin-
skih plošč zaslužnim kulturnim delavcem,
gledališke predstave in koncerti.

Nekoliko monoton spored so razgibale
tri kulturne manifestacije delovnega zna-
čaja: zborovanje slovenskih knjižničarjev,
občni zbor Društva slavistov in plenum
Društva slovenskih književnikov, ki so
dale Mariboru videz razgibanega kultur-
nega središča.

Namen, da bi se Maribor razvil v kul-
turno središče, je viden tudi v vzpostav-
ljanju stikov s književniki iz Novega Sa-
da. Vojvodinski književniki, kl so se pred-
stavili z literarnim večerom, so izrazili
željo po nadaljnem sodelovanju.

Največjo pozornost so prireditelji po-
svetili 150-letnici rojstva • Frana Miklošiča,

radi citata se nam zazdi zato Antonioni
v »Mrku« ujet v lastni motivni krog,
akademiziran, ne več čist?«

Primer popolnoma neustrezne upo-
rabe glagola zasledimo v istem članku
nekaj vrst niže: »Kaj smo pravzaprav
postorili s filmom v najnovejših deset-
letjih?«

Še hujši primer takega spogledovanja s
»stilom« je naslednji primer: »A mimo
tujih mnenj: Raf Valone (v svoji ne-
dvomno najboljši vlogi poslednjih pe-
tih let), Jean Sorel (tokrat na začetku
svoje kreativne poti) in Raymond Pele-
grin (čigar možato, z gestami na moč
skopo, vso v psihološko zainsiranost
ubrano igro, smo imeli ta teden še en-
krat priliko zaznati v »Dobri lekciji«,
kjer je imel vis-a-vis veliko igralko
Madeleine Robinson) so — skupaj %
Mauren Stapletonovo — uspeli dvigni-
ti to analitsko dosledno psiliološko
dramo globokib strasti iz brooklyn-
skih senc v naš tnočno pozorni zor-
ni kot.« (Od poguma dn bniazlji-
vostt, Delo. 36. okt. 1963). V istem
članku beremo tudi tole jezikovno £u-
do: »Vsekakor ,|e doslednejši (namreč

katerega so se spomnili kar s tremi pri-
reditvami: z razstavo njegovih del, z od-
kritjem spominske plošče na poslopju
nekdanje gimnazije v Mariboru in z zbo-
rovanjem v Ljutotneru.

Reviji sta dali svojstven čar prireditvi,
ki sta zares nekaj novega, izrednega
(če ne po izvedbi, pa vsaj po zamisli):
večer Krleževih »Balad Petrice Kerempu-
ha« v izvedbi Mladena šermenta, člana
zagrebškega gledališča, in večer stare šta-
jerske in koroške lirike »Pesmi so lubeznl
giič«, ki so ga pripravili člani SNG Ma-
ribor. Oba večera sta bila sicer svojevrst-
ni prireditvi, vendar drugi ni dosegel
svojega namena, predvsern zato, ker izva-
jalci niso obvladali dialekta, v katerem
so pesmi napisane.

Večer »Balad Petrice Kerempuha«, men-
da najboljša revijska prireditev, je bil
izreden dosežek, vendar se nam ob konč-
nem pregledu vseh prireditev zdi, da so
prireditelji z njim želeli zabrisati dosti
slabši vtis ostalih predstav, ki so imele
preveč priiožnostnl videz. Nekatere med
njimi (gledališke) so sicer zaradi »teh-
ničnih razlogov« izpadle iz sporeda, ven-
dar so jih imeli v načrtu. Gledališče že
tako ali tako v oktobru začenja • sezono
(letos so zaradi prenovitvenih del na gle-
dališkem poslopju začetek sezone pre-
maknili na poznejši čas). Zakaj je potem
potrebno'te predstave uvrščati med re-
vijske prireditve? Zdi se mi, da je to ne-
ke vrste reševanje iz zadrege, pač zato,
da bi bil spored čim obsežnejši. Veliko
število prireditev naj bi bilo torej že sa-
mo po sebi porok uspeha To stališče se
odraža tudi v uvrstitvi amaterskih pred-
stav v spored. Napovedani sta bili sicer
dve, vendar so uprizorili samo eno (Zu- '
pančič: Hiša na robu mesta - DPD Svo-
boda Ljutomer). Na račun želje po več-
jem številu predstav pa zelo trpi kvali-
teta-

Sedma Mariborska kulturna revija žal
ni izpolnila pričakovanj. Ob boljši orga-
nizaciji bi gotovo dobili ugodnejši vtis.
Tako pa je revija izzvenela kot izhod v
sili, morda tudi kot malce snobistično
hotenje po reviji za vsako ceno. Ni važna
etiketa, pod katero se odvijajo priredit-
ve, važna je kakovost.

Sedma Mariborska kulturna revija je
torzo. Ustavila se je na pol poti.

PETER BALOH

Pogled z mostu, op. pis.) kot naš do-
mači film »Mož s fotografije«, iniciator
mnogih letošnjih puljskih kuloarskib.
prepirov in prepirčičev, na me,p med
psibološko dramo in groteskno izkriv-
Ijeno komedijV), bojazljivo sredi poti.«

Vse te nemogoče besedne konstruk-
cije zgovorno kažejo na avtoričino
osupljivo neupoštevanje sintaktičnSh
pravil in na že kar neverjetno spaklji-
v^st, ki je ne bi smel podpirati noben
dnevnik, še zlasti pa ne naš osrednji
časopis Po navedenih citatih se da
sklepati tudi na vrednost Goloahinih
sodb, ki jim zvečine manjka d o k u -
m e n t i r a n e kritičnosti (n se ome-
jujejo le na več ali manj privatne vti-
se, zato so kajpak med'p \n n<«prepri5-
Ijive. Za Unstracijo šp pn tak primer,
čeprav bi .jib lahko navedli več: »V
Slogi se začenja »Operaci.j;> Tizian«.
Konoala se bo slabo. slabn za rtnmači
film.« S tem ,je Golouhova film odpra-
vila, a .}e s svo.iini primerom hkrati
«srledno poka/ala. kako npsmiselno in
np,v.^~«!-» J t - t - o i - «-^-4:?ti f t p i s a n j e .

Hranik
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AVTONOMIJA,
SVOBODA,
PRAVICE

Mehiško študentsko gibanje, ki je tako
pogosto zastopalo interese, ki niso bili v
skladu z univerzitetnimi vprašanji, vodi
in reprezentira zadnje čase Confederaci-
6n Nacional de Estudiantes, ki praznuje
prav te dni svojo petdesetletnico.

Strukturna izmenjava na Univerzi v
Mexicu je leta 1910 pognala prve kali za
osnovo študentske organizacije. Leta 1913
je skupina študentov pod vodstvom Alfon-
sa Reyesa sklicala prvi študentski kon-
gres, ki je bil osnova študentski organiza-
eiji. Po nekaj letih relativnega mrtvila je
univerzitetni krožek pod predsedstvom
Antonia Casa organiziral drugi študentski
kongres leta 1917. Atmosfera na tem kon-
gresu je bila precej burna zaradi različ-
nih skupin, ki so se ga udeležile, kljub
temu pa je bil kongres zelo progresiv-
nega in borbenega značaja. Ustanovljena
je bila Federacičn Estudiantil Universita-
ria, katere prvi predsednik je bil Miguel
Palacios Macedo.

Peti kongres leta 1925 v Culiacanu ozna-
čuje začetek novega in pomembnega ob-
dobja. Prvikrat se študentske delegacije

izven glavnega mesta Mexico Cityja niso
strinjale s sklepi Federacion Estudiantil
Universitaria, ki je dajala prednost di-
skusiji in evoluciji univerzitetnih proble-
mov samo v ozkem federalnem območju,
zapostavljajoč pri tem probleme provinci-
alnih univerz. Ta situacija je povzročila
pospešeno rast Confederaci6n Nacional de
Estudiantes, ki ji je kot prvi predsedo-
val Angel Carvajal.

Tako je bila ustanovljena prava štu-
dentska organizacija, ki se je že od vsega
eačetka borila za najvišje univerzitetne
principe, braneč pri tem cilje študentske-
ga gibanja. In najvažnejše: ostala je ne-
odvisna od vseh politienih strank, ideolo-
ških tendenc in religioznih prepričanj, z
namenom, da bi dosegla združitev in bolj-
še pogoje za vso študentsko prebivalstvo
Mehike.

Prvi statuti CNE
Vsem tem ciljem je posvetila CNE svo-

je delo in jih opisala v svojem prvem
statutu.

1. Razviti permanentno aktivnost, ki naj
teži k izboljšanju materialnih in kultur-
nih pogojev mehiških študentov, tako
da bodo lahko učinkovitejše izpolnjevali
svoje specifične cilje.

2. Gledati, da bo vodstvo visoko izobra-
ževalnih institucij v Mehiki v rokah čla-
nov univerze, se pravi nameščencev in
študentov, m'"@a je akademska svoboda
eden bistvenih principov njihovega dela.

3. Sodelovati z drugimi univerzitetnimi
elementi, učitelji in profesorji, z nalogo,
organizirati nove univerze.

FESTIVAL V PARMI

Zaradi določenih razlogov bi skoraj odpadel letošnji kulturni festival parm-
skih študentov, ki pa je po številnih peripetijah in posegih »višjih sil« vendarle
doživel svojo enajsto uprizoritev. Na festivalu je nastopilo pet študentskih
skupin iz ČSSR, Francije, Finske, Velike Britanije in Italije, ki.so v sedmih
dneh uprizorili osem predstav. Značilnost vseh izvedb je bila nepopolna pri-
pravljenost skupin, čemur je botrovala v glavnem predvsem organizatorjeva
negotovost, »ad hoc« izbira dram in nastopajočih skupin. Edina svetla izjema
so bili člani francoske skupine »Groupe de Theatre Antique« Iz Sorbonne. ki
so z izvedbo Sofoklejeve drame Ajax tudi odgovorili na vsa teoretična razglab-
ljanja> kako daleč v klasiko labko uspešno poseže študentska amaterska skupi-
tia. Sorbonci (slika zgoraj) so vee kot trideset stoletij star tekst predstavili
občinstvu tako dinamično in živo, da je mit o omejenih zmožnostih študent-
skega gledališča kratkomalo izginil.

4. Urediti socialno delo v dobro delav-
skega razreda z namenom zbližanja med
študenti in delavskim razredom.

5. Vzpodbuditi in vzdrževati tesnejše
zveze med mehiškimi študenti in člani
drugih študentskih organizacij pasebno
v Latinski Ameriki.

Hvola in kriticizem
Ti neprekinjeni napori, s katerimi se

je CNE morala boriti vsa ta leta, so bili
večkrat poplačani s pohvalo, večkrat pa
tudi s kritiko. Hvala je veljala tistim, ki
so — zavedajoč se, da so študentje in Me-
hikanci — videli ideal univerzitetne zdru-
žitve, uresničene v okviru CNE. Kritika
pa je padla na tiste, ki so iz lastnih ali
pa zaradi partijskih interesov gazili uni-
verzitetne principe in ki niso ničesar pri-
spevali za združitev ,in okrepitev študent-
skega gibanja.

Delo CNE se kaže v uspehih univerzi-
tetnih združenj in študentskih organiza-
cij, ki jih le-ta ustanovila, poleg vsega pa
organizirala CNE tudi letne kongrese,
ki imajo namen doseči večjo združitev in
občutek kooperacije in skupnega spora-
zumevanja. Na teh kongresih" se razprav-
Ija o položaju študentov v družbi ter
diskutirali o akcijah, ki so planirane na
osnovi ideološke sheme. Ta je v soglasju
s trenutnimi potrebami mehiških študen-
tov. Sprejeli so jo delegati na kongresu.

Osnovni principi, ki urejajo akcije naci-
onalne zveze in ki so bili vedni čvrsto
vdani mehiški univerzi, se neprestano
odražajo v obrambi univerzitetne avtono-
mije, akademske svobode in splošnih
akademskih pl-avic. End najbolj slavnih
poglavij v zgodovini CNE je njena borba
za univerzitetno avtonomijo na mnogih
mehiških univerzab. Kar se tiče študent-
skih problemov, je bilo zadržanje CNE
vedno ugodno za njene člane, ne da bi
se formirale posebne študentske skupine.
Poleg tega je CNE dosegla tudi precej-
šen uspeh pri uveljavljanju študentskih
pravic po avtonomiji na pokrajinskih uni-
verzah.

Leta 1961 se je v Queretaru od 3. do
6. oktobra vršil 24. študentski kongres,
pod pokroviteljstvom CNE. Glavna tema
na tem kongresu je bila »Socialna odgo-
vornost mehiškega študenta«. Tehtno in
živahno razpravljanje o tej temi je poka-
slalo, kako važno mesto zavzema ta^vrsta
aktivnosti v delovanju Confederacion Naci-
onal de Estudiantes.

Kako globok pomen imajo teme, kot
»študent in družba« in »študentova soci-
alna odgovornost kot študent in kot bo-
doči strokovnjak«, nam kaže tudi tako-
imenovana Načelna deklaracija, ki je izšla
v času kongresa, v kateri so obravnavani
prav ti problemi z največjo prizadevnost-
jo-

Sedanje razdobje delovanja CNE inie-
nujemo kot rezultat kongresa v Quereta-
ru »periodo socialne odgovornosti«.

Kot logična posledica zamišljenosti, ki
se je pojavila med študenti zaradi
socialnih problemov dežele, se je CNE
odločila, da organizira prvi univerzitetni
izobraževalni seminar. Ta seminar so me-
liški študentje organizirali v kooperaciji
z lokalnimi študentskimi organizacijami
aprila 1962 v Guerreru. Na tem seminarju
EO udeleženci obravnavali študije, kot
»Trenutna situacija nepismenosti v Mehi-
ki«, »Problemi, ki izhajajo iz nepismeno-
sti«, itd. Udeleženci seminarja so se tudi
sporazumeli, da bodo različne izobraže-
valne akcije vodili v glavnem člani uni-
verze.

Sredi julija 1962 se je za severni predel
dežele vrši) socialno-ekonomski seminar
v Puerto de Mazatlan, v avgustu pa so
podoben seminar organizirali v Mčridi.
Ta je zbral udeležence iz južnih predelov
dežele. Centralni temi teh seminarjev sta
Tbili »Ekonomska ekspanzija« in »Socialna
blaginja«, ki sta bili zelo skrbno analizi-
rani. Debata se je vršila na podlagi stati-
stičnih študij, ki so dale jasno sliko na-
raščanja mehiškega prebivalstva, stroškov
preživljanja In zaslužka, agronomske in
industrij&ke situacije.

CNE in Internacionolna študentska
konferenca

CNE sodeluje s študenti po celem svetu
že od četrte Internacionalne študentske
konference, pa vse do dandanes. CNE je

za študentske
pravice
v Mehiki

že od vsega začetka ostro obsojala razne
oblike kolonializma, rasizma in diktature.
Delegacije CNE so sodelovale na vseh in-
ternacionalnih študentskih konferencah
in vedno podpirale akcije za svetovno s o
lidarnost.

Ob svoji petdesetletnici je Confedera-
cion Nacional de Estudiantes organizirala
25. nacionalni kongres. Ob rej priložnosti
je pripravljalni komite pripravil proslavo,
ki je prikazala petdesetletno borbo me-
hiških študentov za njihove pravice, za
univerzitetno avtonomijo in borbo za
splošen dvig mehiškega naroda.

B. R.

TELEGRAMI
Avstralija

18. tradicionalni avstralski štu-
dentski kulturni festival se je
vršil v Sidneyu med 10. in 25.
avgustom. Na festivalu je nasto-
pilo dvanajst avstralskih dram-
skih skupin z desetih univera.
Vsaka skupina je nastopila z
enim delom, ki so bila v večini
moderne stvaritve avstralskih
avtorjev. Tako je kar sedem
dram doživelo na festivalu svojo
krstno predstavo.

Zahodna Nemčija
Petčlanska študentska delegaci-

ja Romunije bo vrnila obisk za-
hodnonemškim študentom med
10. in 22. novembrom. Romunski
delegati bodo vodili razgovore s
predstavniki nemške študentske
zveze (VDS) o možnostih oboje-
stranskega sodelovanja.

Honduras
Študentje Hondurasa igrajo

važno \iogo v borbi proti nepis-
menosti. Zadnja uspela akcija je
bil pravkar končani seminar, ki
so ga organizirali v mestu Tegu-
cigalpa in kjer so obravnavali
moderne metode pouka. Koordi-
nacijski sekretariat nacionalne
študentske zveze je nudil semi-
narju tehnično in denarno po-
moč.
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INDEKS
I N . . .
NOGOMET

Student Biotehniške fakultete, od-
delka za agronomijo (vinarska
smer), Janez ISTENIČ, je tik pred
diplomo ali kot pravijo študentje
»tlk pred zdajci«. Diplomiral bo
namreč v tem mesecu. 23-letni bo-
doči »strokovnjak za vina« je Ljub-
ljančan, nogomet pa igra že deset
let.

Na vprašanje, če misli po diplo-
mi v vojsko, Je odgovoril, da še ne.
»Šel bom najprej v službo, in to
vsaj za leto dni k Slovenija-vinu.«

Poleg nogometa se Janez navdu-
šuje še za smueanje (pred leti je
tekmoval in dosegel v alpskem
smučanjii vidne uspehe).

»Za svoj največji uspeh smatram
uvrstitev v državno nogometnt) mla«
dinsko reprezent&nco, ki je leta
1958 v Londonu igrala proti ustrez-
ni Velike Britanije. V našem mla-
dem nogometnem moštvu, katerega
vrata sem branil, so tedaj igrali
danes najboljši jugoslovanski nogo-
metaši, kot Kovačevič, Jusufi, Va-
sovič, brata čebinca, Bego in dru-
gi . . . Tektna se je končala z re-
zultatom 2:2.«

Na vprašanje, ali je telesna vzgo-
ja potrebna študentom, je odgovo«
ril Janez kratko in jasno: »To je
nujna stvar.«

Za svoj matični klub NK Ljub-
bljana je Istenič branil 8 let, naj-
prej kot vratar mladinskega mo-
stva, nato kot članskega. Sedaj je
že nekaj časa član Olimpije.

»Treningi Olimpijinih nogometa-
Sev »o naporni, kajti trenirati pet-
krat tedensko po 2 do 3 ure ni rav-
no šala za študenta. Še sreča, da
sem že pri koncu s študijem, kaj-
ti šport terja danes velilio časa,
več kot pred leti.«

V svojem prostem času se Janez
navdušuje za športne prireditve,
pozimi posebno za hokej, rad pa
hodi tudi v gledališče.

Po njegovem mnenju igra pri
nogometu, točneje pri nogometnih
tratarjih, »športna sreča« pomemb-
no vlogo. »Tudi za uspeh se ji mo-
ramo nogometaši večkrat zahvaliti.
Olimpija je igrala zadnje štiri tek-
me »nesrečno«, kajti vse je izgubila
z najtesnejšim rezultatom 1:0. Toda
spomladi igramo večino tekem do-
ma in držim se izreka »Prišla bo po-
mlad«.

»Povej kakšen vesel dogodek!«
»Nedavno smo bili v Tuzli in v

hotelskih stobah so bili telefoni.
Privoščil sem si šalo in preko vra-
tarja po telefonu poklical prijate-
Ija »Žabo« (Žabjafc). Predstavil
sem se mu za novinarja »Sportskih
novosti« in mu rekel, da ga čakatn
za razgovor v avli hotela. Seveda je
takoj pritekel dol, tfoda zaman je
Iskal novinarja. Na njegov račun
smo se prisrčno nasmejali.«

Na koncu najinega pogovora je
Janez še povedal, da si želi ostati
v prvem moštvu Olimpije vsaj kot
rezerva prvemu vratarju, če ne
morda prvi vratar moštva, kar mu
tudi želimo.

TOMAŽ ZAJC

Telesna vzgoja -
predmet v indeksu

Strojna in Naravoslovno-tehnološka fa-
kulteta sta doslej edini, ki sta uvedli
predmet telesna vzgoja kot obvezen v pr«
ve letnike. V zvezi s tem je urednik šport-

ne strani Tribune pretekli teden obiskal
dekana obeh fakultet in jima zastavU ne-
kaj vprašanj.

Dekan strojne fakultete prof. inž. Stru-
na je na vprašanja odgovoril takole:

K »Kaj Vas je navedlo k uvedbi teles-
ne vzgoje kot obveznega predmeta?«

»Slaba telesna kondicija, to je bila te-
ma, o kateri smo lani mnogo govorili na
sejah univerzitetne uprave. Statistično je
bilo dokazano, da je veliko število štu-
dentov ne le telesno slabo razvitih, tem-
več da zapadajo tudi drugim, to je v
glavnem živčnim boleznim. Zato je uni-
verzitetna uprava sprejela sklep, da se
predmet telesna vzgoja uvede v prve let-
nike.

Tudi mi profesorji smo opazili slabo te-
lesno kondicijo naših študentor. števil-
ni prihajajo z motivacijo, da je bolezen
kriva njihovega zaostanka v študiju. Ek-
skurzije pa so bile še en dokaz zato, da
imajo naši študenti slabo kondicijo. Ko
smo si npr. ogledovali tovarne, objekte
na prostem itd., so bili fantje kmalu
utrujeni in tako tudi duševno niso mo-
gli več dojemati razlage.«

»Telesna kondicija strojnega inženirja
mora biti danes vsaj 80, če že ne 100 od-
stotna, kajti v tovarni zavzema prav .on
eno najbolj odgovornih mest, ki je ne*
malokrat povezano s precejšnjimi napo-
ri. Priporočilo univerzitetnega sveta smo
radi sprejeli in se odločili za uvedbo ob-
veznega pouka telesne vzgoje v letošnjem
šolskem letu tudi za to, ker je letos štu-
dentov — novincev zelo veliko; čez 300.«

| »Vaše mnenje o pomenu telesne
vzgoje za študenta nasploh?«

»Pogostokrat pride študent iz krajev,
kjer ni bilo mogoče gojiti telesne vzgoje.
So pa še drugi faktorji, kot zanimanje za
ostale stvari in razvedrila in tudi moto-
rizacija je prispevala pomemben delež
k temu. Danes se vse koncentrira na
vožnjo z motornimi vozili in o peš hoji
skoroda ni več govora. Tudi sain sem
pristaš motorizacije, toda le zakaj je ne
bi mladi ljudje kombinirali z izletništ-
vom in gibanjem v naravi na svežem zra-
ku? To je vendar popolnoma preprosta
stvar, potrebna pa zelo, kajti kot sem že
omenil, se je pri ekskurzijah pokazalo,
kako tnalo so študenti sposobni krepke
peš hoje.

m »Vprašanje materialnih sredstev,
namenjenih za telesno vzgojo na fakulte-
ti?«

»Pri nas nismo imeli problemov. V se-
danji začetni fazi nam rektorat univerze
vrača finančna sredstva, ki so potrebna
za rednega predavatelja. V bodoče se ne
bojim, da bi prišlo do finančnih proble-
mov, ki ne bi bili rešljivi.«

j/l »Težave pri organiziranju vadbe te>
lesne vzgoje na strojni fakulteti?«

»Naš učni načrt je obremenjen, toda
študent v dobri telesni kondiciji laže ob-
vlada študij kot študent, ki je fizično slab.
Težav pri nas ni bilo, saj bo študentom
telesna vzgoja le v prfd. Problem je bil
le-ta, da smo mesto honorarnega preda-
vatelja telesne vzgoje spremenili v me-
sto rednega; tako smo imeli z njim ved
neposrednih stikov«

| »Vaše mnenje o vsklajevanju študl-
ja in športa?«

»Pri zmernem gojenju športa je ta vskla-
ditev vsekakor možna in koristna. Seveda,
če se študent posveti le športu in postane
šport njegov glavni cilj, potem študij trpi.«

• »Ste bili tudi vd kdaj športnik?«
»še danes sem pristaš planinstva in iz-

letništva, in če mi čas dopušča, se gib>
ljem v prosti naravi. Potem se odlično
počutim in lahko rečem, da napravim
drugi dan pri učnem programu več.

Pred drugo svetovno vojno sem se po<
svečal tudi športnemu avtomobilizmu (1.
1936 v času berlinske olimpiade je prof.
inž. Struna na Zvezdni vožnji — nekak
rally, osvojil zlato plaketo).

Prepričan sem, da si po razvedrilu, to
je športnem udcjstvovanju ali pa tudi
prostem gibanju v naravi bolje pri-
pravljen za umske napore in tudi več na-
rediš«

Na ista vprašanja je odgovarjal tudi de-
kan Naravoslovno-tehnološke fakulte-
te prof. inž. Kiljuš.

^ »Kaj vas je navedlo k uvedbi teles-
ne vzgoje za obvezen predmet?«

»Za mladega človeka, posebno če pre-
bije več ur pri knjigi ali dela v Iabora-
toriju v atmosferi, ki je zdravju škodlji-
va, je ne le zaželena, temveč tudi nujno
potrebna rekreacija oziroma razgibanje

na svežem zraku. O tej stvari na žalost
ni bilo govora vse do zadnjih dveh let. Re-
sneje snto razpravljali o tem šele v zad-
njem Ietu in rezultat je bila uvedba te-
lesne vzgoje za obvezen predmet v pr-
vem letniku.

Mlad človek, ki je , že iz srednje šole
navajen na redno vadbo, mora vsaj ob
prestopu na fakulteto nadaljevati s tem.
če ne, škoduje samemu sebi, kajti v fa-
zi prehoda na fakulteto je telesna kondici-
ja pomembna stvar. Na glasovanju naše-
ga fakultetnega sveta kakor tudi fakultet-
ne uprave smo sprejeli sklep o uvedbi ob-
vezne telesne vzgoje v prve letnike. Letos
je na naši fakulteti vpisanih preko 660
novincev in ti že imajo prve ure telesne
vzgoje.«

• »Težave pri organiziranju vadbe
telesne vzgoje na fakulteti?«

»Zelo težko je bilo najti proste termi-
ne za nekatere oddelke (kemija, metalur-
gija). Tudi telovadnica TVD Partizan v
Trnovem je študentom nekako od rok,
bolj bi ustrezal npr. Narodni dom.

Moje mišljenje je, da naj bo težišč«
vadbe na prostem, to je na svežem zra>
ku, v kolikor je le mogoče.

g | »Vprašanje materialnih sredstev na
FNT?«

»Za predatatelja dobimo sredstva od
univerze, ostale izdatke pa krijemo fe
kreditov, ki so določeni od fakultete. To
je šele začetek, potrebe se bodo še po<
kazale.«

^ »Vaše mnenje o vskladitvi študija in
športnega udejstvovanja?«

»To je vprašanje volje posameznika.
Če jo le-ta ima, mu šport samo še kori«
sti, da postane tudi na študijskem polju
boljši.

jgl »Ste bili tudi vi kdaj športnik?«
»Da, igral sem nogomet pri Ljubljan-

skem akademskem športnem klubu
(LAŠK ,̂ pravtako pa sem tudi vejdal. Lo-
vu in turizmu pa posvečam še danes do-
mala ves svoj prosti čas.«

Predstojnikoma obeh fakultet se ured-
ništvo Tribune za njune odgovore naj-
lepše zahvaljuje, hkrati pa postavija
vprašanje ostalim fakultetnim upra-
vam, kdaj bodo tudi oni sledili Strojni
in Naravoslovno-tehnološki fakulteti ter
uvedli telesno vzgojo kot obvezen pred-
met tudi na svoje fakultete.

TOMAŽ ZAJC

NAJHITREJŠI NA SVETU
Najhitrejši mož sveta je zopet Ameri-

kanec. Na letošnjem prvenstvu ZDA v lah-
ki atletiki v St. Louisu je Bob HAYES
pretekel 100 Jardov (91,40 m) v času 9.1
sekunde in s tem postavil nov svetovni
rekord. S tem časom se je HAYES uvr-
stil med najhitrejše tekače sveta. (Nemec
Armin HARY in Kanadčan Harry JERO-
ME držita z 10,0 sekunde svetovni rekord
na 100 m).

»Imel sem dober start, vendar ne naj-
boljšega,« je dejal Hayes po teku. Gledal-
ci so bili drugačnega mnenja. Videli so
Hayesa v vodstvu takoj po startu in nje-
gova prednost se je povečevala vse do ci-
Ija, kamor je pritekel % 1 m in pol pred-
nosti pred drugim tekačem. Toda to je
bil šele polfinalni tek prvenstva. že sfa'
bo uro kasneje je bil na sporedu finalni
tek na 100yardov prvenstva ZDA v lahM

ZAKAJ SE VEDIMO LE
FAKULTATIVNA VADBA

atletiki. Hayes je znova tekel odlicno,
amagal ter dosegel čas 9,1 sekunde. S tem
je dokazal, da svojega prvega rezultata ni
dosegel zgolj slučajno. Pred njim sta ime-
la rekord na 100 yardov s časom 9£ se-
kunde Amerikanec Budd in Kanadčan Je-
rome. Hayes je že pred rekordnim tekom
2-krat dosegel na tej progi čas 9,1. toda
zaradi premočnega vetra v hrbet mu re-
korda niso prisnali.

Bob Hayes je danes star 21 let in štu-
dira na Visoki šoli za kmetijsko tehniko
na Floridi. Ker pa njegovi študijski uspe-
hi precej zaostajajo za športnimi, je vod-
stvo šole Hayesu v začetku letošnje sezo-
ne prepovedalo nastop zaradi neuspeha v
šoH!

Hayesov svetovni rekord ni prišei
nepričakovano. Upajmo, da bo Hayes v bo-
<&oče zadovoljivo opravil svoje šolske 6b-
veznosti ter se tako lahko posvetil atletiki,
kjer ima nedvomno še velike možnosti.
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Pred nekaj leti so se podobno kot v
drugih univerzitetnih centrih tudi na
Ijubljanski univerzi pričele pojavljabi tež-
nje po uvedbi telesne vzgoje na fakulteti.
V tem so prednjačili posebno strokovnja-
ki s področja športne medicine in sorod-
nih ved. Ti so na osnovi izkušenj in stati-
stik dokazali, da je za normalen in uspe-
šen študij nujno potrebna tudi dobra fi-
zična kondicija organizma.

Problem je najhujši v prvih dveh letih,
saj ob vpisu na fakulteto mnogi, ki so se
redno ukvarjali s telesno vzgojo, preneha-
jo z vsako aktivnostjo. Statistike so poka-
zale, da v povprečju mnogo bolje in uspeš-
neje študirajo študentje, ki se redno ukvar-
jajo s telesno vzgoo.

Rezultat teh teženj je bila pred dobrim
letom ustanovljena komisija za telesno
kulturo in izvenarmadno vzgojo pri Uni-
verzitetnem odboru, ki ima na posamez-
nih fakultetnih upravah. svoje komisije. Ta
je takoj sprejela program rekreativne fa-
kultativne vadbe, ki naj bi v najkrajšem
času prešla v obvezno, odvisno največ od
možnosti in pogojev posameznih fa-
kultet.

Komisija na medicinski fakulteti, ki se
je prva borila za uvedbo obvezne vadbe
zaradi dolgega in napomega študija, je
kljub problemom (veliko vaj, pomanjka-
nje telovadnice v prostem času) fakulta-
tivno vadbo zadovoljivo izvajala in zato je
bilo nekako razumljivo razočaranje štu-
dentov ob začetku novega šolskega leta,
ko so izvedeli, da sta fakulteta za naravo-
slovje in tehnologijo ter strojna fakul-
teba uvedli obvezno vadbo, medtem ko je
ostalo na medlcini 1« ipri obljubah.

Na zahtevo študentov je bil sklican se-
stanek, katerega sta se udeležila tudi pred«
sednik komisije za telesno kulturo pri FU,
prof. dr. Bonač in prof. VšTK Berganfc.
Prof. Bonač je orisal vse napore, ki so
bili potrebni zato, da je bil dosežen pri-
stanek fakultetnih organov, vendar je ko-
misija morala uvedbo obvezne vadbe pre-
ložibi na čas, ko bo prevzela v najem te-
lovadnlco TVD Partizan-Tabor, ki je tra-
nutno uporablja š« VŠTK.

To je sedaj le vprašanje časa. Seveda
bo treba prebroditi še mnogo ovir, ki se
nanašajo predvsem na urnike, katere bo
sedaj, ko se na fakulteti študira po več
različnih sistemih, skoro nemogoče ideal-
no rešiti.

Po triurni burni diskusiji so se udele-
ženci zedinili v tem, da je in mora biti fa-
kultativna vadba le z a č a s n a rešitev in
da bo komisija vložila vse sile, da svoj
cilj, to je obvezno vadbo, čimprej realizira.

Na prvi pogled je videti, da je vse osta-
lo na mrtvi točki, vendar smatramo, da je
odločitev na mestu, saj je slišati, da se
fakultativna vadba, ki ježe vnesena v učne
programe, ne izvaja, to pa zato, ker ni
niti prostora niti prostih terminov. Za-
to je bila na mestu izjava dekana ene
izmed fakultet, ki je obljubil, da se bo te-
lesna vzgoja uvedla kot obvezen predmet
takoj, ko bodo dani pogoji za redno In
nemoteno izvajanje.

Iz vsega tega lahko zaključimo, da bo
problem telesne kulture še precej časa
»mučil« ljudi, ki so zadolženi za področje
telesne kulture na fakultetah.

S. Rutar

itfordašene veste,da...
. . . sta dva profesorja mate-

matike na univerzi v angleškem
mestu Manchestru na podlagi
številnih anket, ki so trajale več
let, statistično ugotovila, kateri
igralci nogometnega moštva da-
jo na tekmah največ golov. Sta-
tistika je pokazala naslednje: od
5348 golov, ki so padli v lanskem
tekmovanju prve angleške nogo-
metne lige (11-metrovke in avto-
goli niso všteti), so jih največ —
to je 32 odstotkov zabili srednji
napadalci, 20 odstotkov desna
krila, 19 odstotkov leva krila, 12
odstotkov desne zveze. 11 od-
stotkov desni branilci in B od-
stotkov levi branilei.

. . . je najmočnejši mož na sve-
tu Rus Jurij V1 a s o v, svetovni
prvak v dviganju uteži v težki
kategoriji. Na vprašanje, kje so
vzroki njegovih vedno večjih
uspehov, je Vlasov odgovoril:
»Sama moč danes ne zadostuje
več. Predvsem je treba kar naj-
skrbneje proučiti zakone, ki
vladajo pri dviganju uteži (pre-
našanja teže). Ker sem po po-
klicu inženir in ker se z zakoni
težnosti često srečujem pri svo-
jem deiu. sem jih »izkoristil«
tudi pri športu, ki ga gojim sam
— pri dviganju uteži.«



IZ BOHINJA: Na nedavnem seminarju za mladinske
aktiviste v Bohinju je beseda nanesla tudl na mladinski
sprejemni dom in klubske prostore ljubljanske mladine.

O tej priliki je predsednik UOZŠJ Janez Kocijančič
pripomnil, da je posebno aktualno vprašanje študentovskih
prostorov za družabno življenje. Sedanje klubske sebe v
Naselju so študentje namreč spremenili v prenatrpanc
spalnice. Kocijaneič je menil, da bi ravno zaradi take
potencialne funkcije klubskih prostorov bilo potrebno po-
svetiti temu vprašanju vso pozornost.

ŠE ENA O BRIGADAH: Na prvi strani današnje
Tribune lahko berete, kako so med seboj obračunali prav-
nikl, ki so bili v brigadi. Nič pa nam ni znanega o tem,
kako so jo odnesli tisti, ki so se za brigado samo — pri-
javili. Res je, avto cesto in vse drugo so brigadirji zgradili
brez njih, vendar, da bi jih spustiJi kar tako, pa spet
ne gre.

PROVINCA IN METROPOLA: Na nedavnem plenumu
Centralnega odbora Zveze študentov v Beogradu je neki
sarajevski kolega opozoril na problem, da se mnogi di-
plomantje po končanem študiju otepajo oditi na delovna
mesta v provinco. Mnogim udeležencem je ob teh besedah
zaigral na licu skromen nasmešek.

DRUGA KAPITLLACIJA V KOLEGIJU: Povedali so
natn, da v Kolegiju »razsajajo« ilegalci, zoper katere so
uprava in ostali stanovalci precej brez moči. Pravijo, da
je vsako noč tam toftko praznih postelj, da nebodigatreba
vedno najde ležišče, kamor čez noč položi svoje trudne
kosti. Baje je med njimi precej starih prebivalcev, ki so
jim prilike v AK dobro znane.

TRADICIJA IN UGLED REšENA: Vsi, ki so ob pre-
povetli javnih brucovanj tarnali, češ, da bo »športno«
izživljanje študentov zamrlo, naj se takoj potolažijo. Na
sobotnem plesu v Naselju so se spet malo udarili — po
stari navadi. ^

PA ŠE ENA TOLA2BA: Komur gre uk bolj slabo od
rok, naj si ne beli preveč glave. Vseeno je, ali se učimo
za ocene ali satno za življenje. Nekdanji škorpijonček
nam šporoča, da je vse ničevo. Na deželi velja B diploma
ozirotna prva stopnja samo tri some manj kot prava,
eela diploma. Zaradi piškavih treh somov pa se res ne gre
pretegovati!

KULTURNE PRIKEDITVE: Spet se ,je v Ljubljani
nabraio toliko študentskih nekulturnih dejanj in početij,
da je bil zadnji čas, da vse to popravimo z eno veliko
kulturno prireditvijo. Torej, snobi in nekulturneži — ne
pozabite in se udeležite. Saj je samo enkrat na Ieto, boste
že prencsti.

HLDA KRI MEDICINCEV. Ob zadnjein pamfletu, ki
je bil objavljen v Tribuni na račun kolegov z medicine,
so se nekateri kandidati za dohtarje tako razhudili, da bi
jih skoraj kap. Žveplo in ogenj so bljuvali na obe strani:
na zlobne pravnike in sestavljalce one pritožbe iz lastne
hiše. Pripomba: v Slogi je kino!

POSLEDNJI OPOMIN: Ob veliki kulturni akciji, katere
priče bomo v tem tednu, opozarjamo poslednjič pristojne
organe, naj omarica APK končno »odpleše« s pročelja
naše hiše, sicer bo demolirana ali drugače odstranjena.

POZIV: Pozivamo vse fakultctne odbore in odbore
združenj, da je skrajni čas, da prično z delom. Kdor dela,
greši. Kdor pa ne dela, še napak ne dela. In prav s tem,
slednjim, nam, škorpijončkom delate skrbi. Poboljšajte se!

Amaterske kolegice umetnic iz bara srečamo v sosed-
nji Kinokavarni, le da te nimajo ambicij, da bi dele
svoje garderobe razkazovale širokemu občinstvu. Zado-
voljevne so z en&m gledalcem, svoje usluge pa nudijo
tudi na dom.

Zdaj, ko smo predelali že tri postaje »študemtske
transverzale«, je prav, da opozorimo še na zadnjo: kolo-
dvorsko restavracijo, ki ima to predtiost, da je odprta
vso noč. Ko te vršejo že iz vseh gosttln, kavarn tn ba-
rov, se lahko zatečeš'sem in počakaš belega dne, potem
pa poiščeš pot domov.

Po alkoholu smo i riplavali do brezalkoholne restato-
ractje v GosposJci ulici. V »Soči« se je nekoč zbiralo
največ »Studentov«, že takrat, ko v Mariboru ni bilo

lliltrailHIIIIIIII

Vedno ja
kriv
student...

Nekega dne se peljem na faks. S kolesom seveda, kot
se študentu spodobi (slišal sem sieer, da danes že pravijo
»z avtom...«, vendar trdno upam, da so to le govorice).

No, peljem se po lepi in novi, kar se da širokd cesti. •
Po sredini, kakopak, kot to delajo prešerni in objestni
ljudje naše sorte. Saj ni nikogar na cesti razen mene, si
požvižgavam. — Pardon, besedo nazaj, kajti ravno tisti
hip me primora droben glasek velike zverine, da se umak-
nem pohlevno na rob cestrišča. Zverina pa — tista zelena,
saj veste, ki ne zna sama hoditi, pa so ji napravili žice, da
se drži zanje — jezno mimo mene, češ, predrznež...

Prezirljivo jo pogledam (žverca uboga!) in peljem za
njo. Kar vidim, da zavozi na postajo. Nemudoma zavijem
spet na sredo ceste, da jo prehitim, čisto po predpisih, po
levi strani. Prav tako se po predpisih ozrem (pa bi se tudi,
če ne bi bilo predpisa) in zagledam (vrag jo pocitraj!)
drugo zver. Seveda se moram znova umakniti. Zavijem
torej k pločniku in počakam (s ponosno dvignjeno glavo,
pogled uprt naprej, v lepšo prihodnost), da me prehiti.

K pločniku zato, ker je nekaj metrov dalje postaja in
zver tam zapelje čisto zraven. (Saj navadno nê  ker raje
pusti, da ljudje v lepih deževnih dneh najprej stopijo s
pločnaka v lužo, šele potem v prijazno »trolo«, ki te — po-
tem, ko ji vljudno podaš roko — za prisrčen pozdrav
krepko strese, ker stojiš z eno nogo v vodi. Na krepke
pozdravne besede ti tramvajar odvrne, da si sam kriv,
zakaj pa nimaš gumijastih podplatov!)

Udobno torej sedim na kolesu in komaj čakam, da
bom lahko znova zavzel cesto. Tedajci mi nekaj od zadaj
pride in me primora, da »sklonim dvignjeno glavo«. Sko-
oim z jeklenega konjička in vidim, kako stoji za mano
zverina in se reži na vsa usta mojemu »fičotu«, kajti
namreč dobim vtis, da je stvar .iz pleha, ne pa iz jekla.
Zadnje kolo je dobilo postavo a la BB, streha pa mu pri-
stoja kot lep jesenski kiobuk!

Jas samo strmim. Potlej pa oberoč pograbim podrtijo
in io fkrščen Matiček!) zabrišem zverinii v »ksiht«, da ji
zaprem usta. Šofer pa seveda ven dn kako si predrznem!
Da plešem po cesti kot brezglava kura in se ne umaknem.
In da po vsem tem še mislim, da nisem nič kriv, mulec
študentarski!

Od očividcev se jih vsaj polovica (hvala bogu!) postavi
na mojo stran. Stojim ob strani in poslušam, kako se ̂ >be
polovici spopadata. Potem se fcončno primaje miličnik.
Brž izvleče zapisnik in beleži. Popiše lepo, kar mu povem,
in že hočem oditi, kajti namenjen sem bil vendar na faks!
Pa mi pravi mož postave, naj počakam, če imam še malo
časa; da mi bo nekaj povedal. Jaz seveda ves vesel prista-
nem in razmišljam, kaj ima mož za bregom. Gotovo mi
bS zaupal, kako bom prišel do denarja, ki mi ga bo plačal
tisti šofer za škodo.

Končno zapiše kifeljc še izjave šoferja in prič, pa še to
in ono. Ko sva že skoraj sama, stopi zaupno k meni in mi
pravi: »Tovariš, zaradi prometnega prestopka boste pla-
čaJi kazen sodniku za prekrške!<i — Pa me je zašil, ubogo
študentsko paro . .

Odsihdob se zavedam, da so pravi gospodarji ceste ze-
lene zverine, saj lahko po mili volji in v skladu s pred-
pisi vozijo po ljudeh, pešcih, kolesarjah, pločnikih in
cestah.

Vendar se ne dam kar tako. še zmerom objestno kale-
sarim na faks — po stranskih ulicah. IGY

višjih šol. Ta večno zakajena restavracija je bila včasih
podobna učilnid: na nekaterih mizah zvezki, zrmen
tijih pa obve&na »turška«. Ko pa x> zgradili samopo-
strežno restavracijo, se je v njen buffet zatekla večina
Hudentov in »študentov«. Buffet je bil nov, točili pa so
alkoholne pijače. Nekaterim Ijudem pa raziskovalna
žilica ni dala miru. Toliko časa so pregledovali aparate
za sušenje rok na stramšču, dokler se jih ni nekaj po-
kvarilo tn polomilo. Potem pa so se začele lomiti tudi
šipe in nehali so s točenjem alkoholnih pijač. Zlobni
jeziJci trdijo, da se bo sedaj promet v buffetu zmanjšal,
če ne celo usahnil. • Buffeta brucom torej ne priporo-
čamo!

Za Ijudi vroče narave, ki so še bolj vroči, če kaj
popijejo, pa so pripravni izleti v okolico. Do gostilne
se pelješ z avtobusom, nazaj pa kar lepo pešačiš, mlad,
poln življenja, samo da so tvaji koraki v bodočnosi
bolj mafavi. če piješ kje v okoliški gostilni, munj trpi-
jo sanitarni prostori in tvoj ugled.

Bruc pa ima tu druge potrebe, ne samo potrebo po
družbmem uveljavljanju v gostinskih lokalih. Svoje ko-
legice mora kdaj peljati ven, v naravo. Nafbaljši kraj
sa te vr&te zabavo je park. Tisti, ki so hagnjmi k alpi-
nizmu, se lahko povzpnejo na dve zanimivi Izletniški
točki: Kalvarijo in Piramido. Kavarija je vsekakor pri-
pravn&fša: ob vseh poteh so klapi. Panorama Maribora
\e videti z obeh silno romantična, kafti ne vidiš razko-
panih cest, pomanfkljive razsvetljave, bedasHh kino-
sporedov in tudi ne Sole, ker študiraš. Vsepovšod same
lučke kot v tisU popevksi »Nad nama je zvezdic
nebra).. .«

PETER BALOH

Eh, vse rotira, samo stari ostanejo.
(Studentski list, Zagreb)

— Njemu jaz ne bi dodelil štipendije — pravi, da je
doma iz Pobegov.

(Index, Novi Sad)

— Kolegi, ne vznemirite se pri prvem koraku . . . , drugi je
že usoden!

(Naši dani, Sarajevo)

V

— Zares krasna fakulteta, jaz sem tu že kar deset let!
(Student, Beograd)

Humor
Yugo-imporf



Krasen štipenditor
Zgodilo se je v nekem podjetju na Pri-

morskem, ko so se odločili, da bodo šti-
pendirali na univerzi nekega študeuta. Kot
je običaj, so štipendijo razpisali in na raz-
pis so se prijavili trije: sin direktoija, sin
računovodje in sin čistilke v podjetju.

Mladinska organizacija se je zavzela, da
bi štipendijo dobil najbolj potreben: sin
snažilke. Tudi delavski svet je sprejel ta
predlog in odločil, da bo v Ljubljani pre-
jemal štipendijo zadnji, ki se je prijavil
na razpis. Njegova mati se je že veselila,
da bo njen sin, ki bi mu ne mogla med
študijem dovolj pomagati, dobil štipen-
dijo.

Toda direktorij je odločil drugače.
Štipendijo je dobil sin računovodje.
In s kakšno rnotivacijo? Smcjali se

boste.
Direktor je stopil pred delavski svet in

povedal:
»Štipendijo je dobil ta in ta. Vemo, da

je štipendija majhna, vendar mu bodo
starši lahko pomagali v denarnih težavah.
Če damo štipendijo sinu čistilke, ta nik-
dar ne bo imel dovolj denarja in se bo v
Ljubljani zaposlil. Mi bi potem ča-
kali tudi šest, sedem let na strokovnjaka.
Tako pa ga bomo imeli že v štirih letih!«

Plenum prekinjen
ob 0.15

Pretekli torek je bil sklican plenum
Akademika, ki so ga zaradi nerešenih
vprašanj prekinili v sredo ob 0.15 uri.

Plenum so sklicali zato, da bi popravili
v Akademiku dosedanje napake, predvsem
pa je bilo delo plenuma posvečeno samo-
kritiki in kritiki. Razpravljali so o obli-
kah, ki naj bi delo Akademika približale
študentovski publiki.

Osnova torkove razprave so bile nekate-
re obtožbe vodstev in dirigentov zbora
primorskih akademikov »Vinko Vodopi-
vec« in APZ »Tone Tomšič«, kjer je zad-
nji sprožil že pred dobrim mesecem vpra-
šanje »kulturnega poslanstva« in vpraša-
nje, kdo more dovoljno reprezentirati glas-
bo nekega naroda doma in v tujini.

Kritika, ki so se je udeležili predstavni-
ki vseh Akademikovih skupin, je kmalu
zašla v mirne vode dialogov, zato pa so se
diskutantje trudili, da bi tem obtož-
bam ne dali največjega pomena. Podanih
je bilo več predlogov za izravnavo teh
sporov.

Mnogo besed je bilo izrečenih tudi na
račun domačih kritikov, ki le redkokdaj
podajajo objektivno kritiko nastopa Aka-
demikovih skupin. Kot primer so povedali,
da je imela Maroltova supina v desetih
letih obstoja samo dve objektivni kritiki.
»Želimo si objektivjie kritike, ne pa pleh-
ke hvale!« so poudarili na plenumu.

Plenum so zaradi pozne ure brez zaključ-
kov prekinili v sredo ob 0.15. Delo kon-
struktivnih razprav bodo nadaljevali
18. novembra.

Prvo predavanje
BEOGRAD: Na enem od prvih preda-

vanj na stomatološki fakulteti je asistent
tiovincem predstavil svoje predavanje s
•ledečimi besedami:

»Zadržali se bomo več pri tem, kar je
vam manj poznano, manj pa se bomo
aadrževali pri tistem, kar vam je že bolj
anano «

Poročajo, da se je nekaj brucev po tem
predavanju izpisalo s fakultete.

Spet nov študentski
dom

ZAGREB: Pred kratkim so v Zagrebu
©tvorili novi študentski dom »Sava«. Dom
je študeratom izročil rektor zagrebške uni-
Verze, svečanosti pa so prisositvovali vid-
nejši hrvatsiki univerzitetni, politični in
|avni delavci. V novozgrajeni študentsfei
dom se je kmalu po Otvoritvenih svečano-
Stih vselilo 220 skopskih študentov, ki jim
tfe pofcres v glavnem mestu onemogočil šo-
lanje v Makedonijl

OBVESTILO BRIGADIRJEM

V četrtek, 7. novembra, bo
ob 18.30 pred Filozofsko fa-
kulteto v Ljubljani, Aškerčeva
12, zbor Jetošnje študentske
brigade »Tone Tomšič«, ki je
bila na delovni akciji avgu-
sto meseca v Ankaranu.

Barometer cen
ZAGREB: Povprečni stroški študenta v

Zagrebu znašajo 18.500 dinarjev. To pome-
ni: stano«anje 4000 dinarjev, hrana 8.700,
tranlvaj 800, kulturno—zabavno življenje
2.000 in stroški osebne higiene 1.500 dinar-
jev. Pri tem niso vračunani izdatki za učbe-
nike in obleko.

štipendiran študent bi v optimalnih po-
gojih irrfel približno 16.000 dinarjev meseč-
nih prejemkov (11.300 štipendija, 3.200
otroški dodatek in 1.500 dinarjev subven-
cije).

Analiza materialnega stanja na zagreb-
ški univerzi pa kaže, da ima le 24 odstot-
kov študentov take dohodke.

Napredek
pri uveljavljanju

stopenjskega študiia
Že mineva četrto leto uveljavljanja in

razvijanja stopenjskega študija. Ta, za ne-
katere fakultete bolj, za druge manj posre-
čena oblika študija, bi morala na svoji
poti izpopolnjevanja in prilagajanja spro-
žiti konkretnejšo diskusijo o upravičeno-
sti uvedbe stopenjskega študija.

Na gradbenem oddelku FAGG smo se
zavedali, da je prišla uvedba stopenjske-
ga študija prezgodaj, saj se je morala iz-
vajati v istih prostorih, z istimi učni-
mi metodami in pripomočki ter z istimi
učnimi močmi, kot se je izvajal stari na-
čin študija. Vendar smo s koordiniranim
delom med profesorji in predstavniki štu-
dentov polagoma odpravljali objektivne in
subjektivne težave, ki spremljajo uveljav-
Ijanje stopnjskega študia. Po zanimivih
in nasprotujočih si stališčih, ki so bila
nakazana na medfakultetni konferen-
ci gradbenikov v Beogradu ter gradbe-
niškem tednu v Skopju, se je pri nas za
sedaj ustalilo mnenje, da je stopenjski štu-
dij uspešno opravil prvo preizkušnjo. To
trdimo lahko še zato, ker gradbena opera-
tiva ni pokazala odklonilnega stališča pri
zaposlovanju strokovnjakov I. stopnje.

V stadiju izpopolnjevanja in izvajanja re-
formiranega študija se je izkazalo, da ne-
katere določbe v statutu FAGG niso pri-
merne. Zato je FO na FAGG izdelal pred-
loge za spremembo statuta.

Med vašnejše določbe, ki so v popravlje-
nem statutu sprejete oziroma popravljene,
spadajo:

— Svobodna katedra je v statutu priziia-
na kot ena izmed kateder fakultete.

— Na fakulteti je ustanovljena katedra
za družbene vede.

— Delovanje svetov letnikov je določe-
no v pravilniku svetov letnikov.

— Za vpis v I. letnik 2. stopnje morajo
slušatelji gradbenega oddelka imeti poleg
vseh izpitov tudi povprečno oceno dobro
iz petih teoretičnih predmetov.

— Za prehod iz I. v II. letnik 2. stopnje
morajo slušatelji opraviti predpisana pre-
davanja in vaje.

Zadiiji dve določbi kažeta na to, da je v
I. stopnji izvršena selekcija. v II. stopnji,
kjer ni težkih pogojev, pa je študentom
dana možnost, da se poglobe v študij.

B. M.

Josiea in Jfazeta

Bil sem na poroki dveh mladih ljudi. Dveh ljudi, ki tudi velike dogodke
v življenju skromno praznujejo. Ni bilo številnega spremstva, objokanih in
nasmejanih starih tet, konfetov, riža, kolegov, ki bi ju pričakovali, kolone avto-
mobilov, okrašene z domačimi in običajnimi zastavami ter trakovi. Prišla sta
navsezgodaj v sfedo zjutraj z vlakom z Vrhnike in ob enajsti uri je bila njuna
poroka.

Do tedaj sta imela opravke v mestu. Prispela sta zadnji trenutek in nam
takole pozirala.

Edine rože v njunih rokah je bil naš šopek rdečih nageljnov in stik. ki
smo si ga s cvetjem vzpostavili, je bil začetek vsega sproščenenega razgovua.

»Povejta mi kaj o sebi,« sem rekel in nevesta, JOŽICA NEMANIC, usluž-
benka Zdravstvenega zavoda na Vrhniki, se je nasmehnila in z dlanjo objela
nagelj, ki je pogledal izpod celofana.

»Cesta nama bo polna sonca,« je prepričljivo in poetično rekel JOŽE
KUNSTELJ študent GERMANISTIKE (4. letnik) in GOZDARSTVA (I. stopnja).

»Kako si to predslavljata?«
»Verujeva v življenje in vsak dan ga doživljava...«
»Bolj močno kot drugi ki se srečajo z zakonskimi obveznostjr" -
»Sama sva ...«
»Koliko časa pa sta se že pripravljala na poroko?«
»Od prvega dne!«
»In to je?«
»Tri leta in še več. Ne sprašuj, čas ni tako pomemben.«
»So težave bolj pomembne?«
»Od prvega krožnika naprej sva si vse sama kupila.«
»To se mi ne zdi malo. Torej poroka brez običajne dote?«
»Kar imava, sva si prislužila z glavo in rokami...«
Potem smo se pogovarjali o kulinaričnih veščinah in iz razgovora sem

razbial, da se oba precej razumeta na kuhanje. Jože je pohvalil dosedanje ne-
vestine spretnosti z besedami: »Neprestano se čudim!«

»In vajini načrti v bližnji bodočnosti?«
»V bližnji bodočnosti misliva na novega »občana««. (Saj smo tudi zato

na svetu!) Saj*si zanj?« je vprašal Jože nevesto.
»Seveda sem,«« je smeje rekla. Pristopila je matičarka in ju povabila v

poročno dvorano.
Pod kamenitimi arkadami v hodniku smo se poslovilL Bila sta mož in že-

na. TADEJ MUNIH

pisma uredništvu

Odprto pismo
Tovariš Franček Ribič,

mislim, d<% je zapisek »Celjski študentski
fclub razpuščen«, ki je na četrti strani pred-
zadnje Tribune izšel podpisan s tvojim
imenom, toliko demagoški, da je najostrej-
Ši protest zoper tak način obveščanja slo-
venske študentske javnosti samo prepo-
treben izraz poštenja, moralne odgovor-
nosti in navsezadnje tudi normalnega na-
čina mišljenja.

Tvoj spis predstavlja užaljen primer
obupno konfuzne, brezvezne in solidno raz-
bijaške negacije.

Brezvezje konfuznosti:
»Že nekaj let je Celjski študentski klub

več ali manj životaril. V zadnjih dveh le-
tih je uspel organizirati le dve kulturni
prireditvi fdve gledališki predstavi —
op. A. I.), akademski ples fzelo slabo izve-
den) ter nekaj sej odbora. »Zato je ObK
ZMS sklenil. da se CŠK raapusti, pristopi
pa se k osnovanju sekcij pri fakultetah in
pri štipenditorjih.« (Nonsens: KLUB je or-
ganiziral sejo ODBORA. To le mimogrede.)
Vprašanje: kakšne vsebinske (delovne) no-
vosti uvaja nova vsebinska oblika? Kaj je
bil po svoji stvarni funkciji prej in kaj bo
(oziroma je) zdaj, kp zanj skrbi ObK ZMS?
Kje se skriva družbeni pomen kluba in
sakaj ga vkljub »nezainteresiranosti« štu-
dentov (ki so pomemben del družbe) za

vsako cen oživljati? Nova forma bo — če
parafraziram tvoje trditve — zamenjala
staro formo, vsebina pa — kakor je spet
videti \z tvojih trditev — ni važna.

In naprej:
Vsa dejavnost kluba je bila »plod dela

dveh ali treh posameznikov«, »kolektivie-
ga dela« ni bilo čutiti. ObK ZMS je vložli
»velike napore v to, da bi klub ohranil«.
Bil je celo »pripravljen plačevati potne
stroške študentom (petim ali šestim posa-
meznikom — op. A. I.J, ki naj bi prišli na
dogovor v Celje, pa jih tudi takrat ni bilo.a
Kaj je to kolektivno delo? Ali trije, Mir-
je Ijudje še niso kolektiv? Zakaj, tovariš
Ribič, očitaš fvsem) študentom »premajhno
zavest«(magoče celo premajhno IDEJNO za-
vest), ko pa se niti ObK ZMS nikoli ni po-
trudil sklicati sestanka (vseh) študentov,
na katerih bi se lahko konstruktivno po-
menili o vseh problemskih aspektih dela
v klubu in dokazali svojo »zavest«, ampak
je vabil na sestanek samo (izbrane) posa-
meznike?

Največja nevednost šele pride:
»Razumljivo je, da so si nekateri štu-

dentje, ki danes TROŠIJO družbena sred-
stva (ŠTIPENDIJE), pa so pokazali malo-
maren odnos do dela (ko so bili za klub
zainteresirani — op. A. I.), zaslužili tudi
primerno »spodbudo«. Besedo o tevi bo-
do imeti štipenditorji, ki se čedalje bolj
zanimajo za njihovo aktivnost«. Ker je
aktivnost marsikaterega študenta presegla
Ijubiteljski in zabavno kompenzacijski ni-
vo kluba, ker se dovolj plodno uresničuje

izven njega. bo študent — če bodo štipen-
ditorji sledili tvoji logiki — pstcd brez
štipendije, mimogrede pa bo ndjbrž — ko
kaže nezainteresiranost za »kolektivno de-
lo« v CŠK, ki pa ga, nota bene! sploh ne
more poznati — kvalificiran Še kot idejni
diverzant ali kaj podobnega.

Mislim, tovariš Ribič, da bi moral do-
bro razmisliti:

1. kje tiči zveličavnost »kolektivnega de-
la« v CŠK;

2. ali tako delo ima potreben dnižben/i
odziv in ali ponuja konkretne rezultate;

3. komu in v čigavem imenu je dovolje-
no nekoga kvaltficirati za trmoglavega ig-
noranta.

Vedeti namreč moraš, da do stvari, ki
je ni ali ki me ne zna zadovoljiti, ne mo-
rem biti zainteresiran.

Vedeti tudi moraš, da prazna organi-
zacijska oblikovna novost moje aktivno-
sti ne bo speljala na pravo pot, da si že-
lim resnične VSEBINSKE angažiranosti
in da jo že precej časa poskušam — po
svojih najboljših močeh — tudi praktično
ostvarjati. Administrativna akta — kot je
bil oni o ukinitvi starega kluba in tisti o
ustanoDitvi novega kluba — me ni-
ti najmanj ne vznemirjata oziroma tolaži-
ia, in me tudi tako dolgo ne bosta, dolcler
se ne bodo pokazale resne in praktične
konsekvence nove vsebine, ki jo akta afir-
mirata, in dokler ne bo ta nova vsebina
dokazala, kako je za naše bivanje
potrebna.

ANDREJ INKRET
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